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امروزي آن، به عنوان راهکارهايي شناخته مي شوند كه  آزاد به مفهوم عام و  مناطق 
ساختارهاي  اصلاح  جهت  در  را  آن  توانسته اند  اخير  دهه هاي  طي  جهان  كشورهاي 
اقتصادي خود و نيز گذار از اقتصاد بسته به اقتصاد آزاد و نفوذ در بازارهاي جهاني به 
كار گيرند. مناطق آزاد را بايد پلي بين اقتصاد ملي و بين الملل در نظر گرفت كه از يک 
را استحکام بخشيده  پايه توسعه صادرات  با جذب سرمايه گذاري مستقيم خارجي  سو 
بالقوه كشور، مزيت هاي نسبي  استعدادهاي  منابع و  از  بهره گيري  با  از طرف ديگر  و 

اقتصاد را در زمينه اقتصاد بين الملل به بالفعل تبديل مي كند.
جذب  جهان  سراسر  در  آزاد  مناطق  گيری  شکل  اصول  مهم ترين  از  يکی  شايد 
نگاه  با  آزاد  مناطق  در  توليد  محور  و  منطقه ای  توسعه  رويکرد  دو  با  سرمايه گذار 

صادراتی بوده است.
چه  حال  واقعی  سرمايه گذار  پايه  بر  نگاه  يک  با  دنيا  تمامی  در  سرمايه گذار  بحث 
ساختار  در  متاسفانه  كه  دوگانه  نگاه  است،  بوده  خارجی  چه  يا  و  كشور  آن  شهروند 
صرفا  و  می شود  معطوف  خارجی  سرمايه گذار  بحث  به  ما  كشور  در  سرمايه گذاری 
اصل محور سرمايه گذاری را جذب سرمايه گذار خارجی می  بينيم، تا حدود زيادی ما را 
داخلی و  ترغيب مشاركت  و  از يک سو  داخلی  از ظرفيت های تشويق سرمايه گذاران 
خارجی با محوريت بخش خصوصی در كنار هم برای پروژه های مناطق آزاد دور نگاه 

داشته است.
در شرايط كنونی و وجود موج منفی كه در دنيا در قبال مباحث سرمايه گذاری در ايران 
وجود دارد، ما بايد دست از خط كش گذاری های منسوخ در حوزه جذب سرمايه گذاران 
داخلی و خارجی برداريم و همه نگاه و توان خود را در مسير تسهيل خدمات اداری و 

مجوزی برای پيشبرد كارهای سرمايه گذاران واقعی معطوف كنيم.
بی شک نگاه دوگانه به بحث سرمايه گذاری بيشتر گرايش ذهنی مسئولين را به جذب 
خواهد  ارمغان  داخلی  سرمايه گذاران  بين  در  دلسردی  ايجاد  و  خارجی  سرمايه گذاران 

داشت.
نگاه  با  همکاری  و  اعتماد  فضای  ايجاد  كه  بوديم  كرده  اشاره  اين  به  نيز  پيش تر 
مشاركت واقعی بين سازمان های مناطق آزاد و سرمايه گذاران می تواند بزرگترين اهرم 
با  توليدی  و  اقتصادی  كلان  اهداف  پيشبرد  در  كشور  آزاد  مناطق  توفيق  و  موفقيت 

محوريت سرمايه گذاران باشد.
هستند  كشور  آزاد  مناطق  اصلی  صاحبين  و  واقعی  شركای  سرمايه گذاران  كه  زمانی 
و با نگاه ها و رفتار بعضا دست بالا و مالکيتی مديران و مسئولين مناطق آزاد در قبال 
پروژه ها مواجه می شوند، قطعا نمی توانيم انتظار داشته باشيم كه شاهد حضور گسترده 
آنها و شركای تجاری عمدتا خارجی سرمايه گذاران داخلی در مناطق آزاد كشور باشيم.

تجربه مناطق آزاد موفق و بنام دنيا، نشان داده كه هر چقدر بيشتر در مسير رضايت 
تسهيل كاری  حوزه های  در  آزاد  مناطق  سازمان های  حمايت  كنار  در  سرمايه گذاران 
پيش برويم، بی ترديد بخش خصوصی، توان ترسيم و پياده سازی برنامه های درازمدت 
منافع مشترک  تعريف  به  توجه  با  را  توليدی، صنعتی و تجاری  در حوزه های مختلف 
خواهد  را  كاری  حوزه های  در  دولت ها  مداخله  بدون  آزاد  مناطق  سازمان های  برای 

داشت.
بازرگانی  پايه آزادی عمل در تمامی حوزه های تجاری، توليدی و  بر  اعتقاد ما  اگر 
بايد  پس  است،  خصوصی  بخش  سرمايه گذاران  مشاركت  با  كشور  آزاد  مناطق  در 
اجازه دهيم كه  برداشته و  اين مناطق  از نگاه مالکيتی و مديريتی دولتی در  دست 
با نگاه سرمايه گذاری شخصی و  با توجه به منافعی كه برای خود  بخش خصوصی 
از بروكراسی های پيچيده دولتی  آزادانه و به دور  يا مشاركتی دارد، امکان فعاليتی 
سرمايه گذاران  فعاليت  گرو  در  ما  سود  كه  كنيم  باور  را  نکته  اين  و  باشد  داشته 

است. خصوصی  بخش 

پویایی مناطق آزاد 
در گروی تضمین سود سرمایه گذاران

محمد ابراهيم انصاری لاری، مديرعامل سازمان منطقه 
خدمات  و  آب  عمران،  شركت  از  بازديد  در  كيش  آزاد 
نيز  تفصيلی  طرح  تدوين  كرد:  تاكيد  كيش  آزاد  منطقه 
با هدف اصلاح آشفتگی های بصری در حوزه شهرسازی 

و امور شهری بايد در دستور كار اين شركت قرار گيرد.
و  با خلاقيت  توام  عمرانی جديد  پروژه های  اجرای  وی 
متناسب با شرايط جزيره كيش، بهسازی ناوگان حمل و 
نقل عمومی، اتخاذ تمهيدات لازم برای ورود خودروهای 
برقی به جزيره، كاشت گياهان شورزی در توسعه فضای 
سبز و جلوگيری از رهاسازی پسآب آب شيرين كن ها در 
مرجان ها  از  حفاظت  منظور  به  جزيره  پيرامونی  دريای 
بايد در برنامه های عمران شهری كيش بيشتر مورد توجه 

قرار گيرد.
مديرعامل سازمان منطقه آزاد كيش در ادامه تاكيد كرد: 
آزاد كيش، چهره  منطقه  و خدمات  آب  شركت عمران، 

اصلی جزيره را می سازد و پيشانی كيش است.
انصاری لاری با بيان اينکه در نوروز 97 مهم ترين بخش 
است،  بوده  شركت  اين  برعهده  گردشگران  از  پذيرايی 
نظر  در  دريافتی  خدمات  نوع  و  شهری  منظر  افزود: 
مسافران ماندگار است و هر چه اين عمکرد مثبت باشد، 
گردشگران،  توسط  كيش  جزيره  به  سفر  برای  تبليغ 

پررنگ تر انجام خواهد شد.
صورت  اقدامات  كيش،  آزاد  منطقه  سازمان  مديرعامل 
گرفته در 6ماه اخير از سوی شركت عمران، آب و خدمات 

منطقه آزاد كيش را مثبت ارزيابی كرد.
مديرعامل عمران، آب و خدمات منطقه آزاد كيش در اين 
ديدار با ارئه گزارشی از عملکرد اين شركت در سال 96 و 
ستاد اسکان و خدمات رفاهی نوروز 97، برنامه  های سال 

جاری شركت را تشريح كرد.
خانزادی، معاون عمرانی و زيربنايی سازمان منطقه آزاد 
ميدانی  و  علمی  پايش  لزوم  به  اشاره  ضمن  نيز  كيش 
كرد:  عنوان  كيش،  در  عمرانی  مشاوران  و  پيمانکاران 
پروژه های  اجرای  در  مناسب  مشاور  و  پيمانکار  انتخاب 
دقيق  نظارتی  بايد سيستم  و  است  مهم  بسيار  گوناگون 

جهت بررسی اقدامات آنها ايجاد شود.

مدیر فناوری اطلاعات و ارتباطات 
سازمان منطقه آزاد قشم خبر داد:

در دیدار هیات اقتصادی استان ساراتوف 
روسیه با دکتر مسرور مطرح شد:

باحضور وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی انجام شد:

امضای تفاهم نامه همکاری بین معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهور، استاندار سیستان و بلوچستان و 

مدیرعامل منطقه آزاد چابهار امضای تفاهم نامه همکاری 
سازمان منطقه آزاد قشم 

با بنیاد شریف

افزایش حجم مبادلات 
ایران و روسیه 

با راه اندازی بندر کاسپین

افتتاح بزرگترین کارخانه 
تولید کیسه خون خاورمیانه 

در منطقه ویژه پیام
طرح منطقه ویژه علم و فن آوری 
در منطقه آزاد چابهار اجرا می شود

از فعالیت هاي توسعه اي و اشتغال آفرین بخش 
خصوصي در مناطق آزاد حمایت مي كنیم

مرتضی بانک مشاور رئیس جمهور در سفر به جزیره کیش اعلام کرد:

طرح جامع 
جزیره کیش نیازمند 
اصلاح و بازنگری است
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ایران و اتحادیه اقتصادی اورآسیا؛ فرصت ها و چالش ها
تفاهم نامه ایجاد منطقه آزاد تجاری بین ایران و اورآسیا امضا شد

گفت و گو با سمیر تارتار 
عضو هیات مدیره جامعه فعالین 

اقتصادی منطقه آزاد قشم

مشوق های 
مناطق آزاد با توجه 
به دستورالعمل های 

جدید در حال 
از بین رفتن است
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مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش
 اعلام کرد:



اخبار مناطق آزاد

گردشگری در کشور همسایه مان ترکیه به صنعتی پرمنفعت تبدیل شده است که 
این مقوله سبب پویایی اقتصاد، ارزآوری و اشتغال زایی در آن کشور شده، به طوری 
که طبق اعلام مقامات ترکیه، در نوروز 97 نزدیک به 300هزار نفر گردشگر به آن 

کشور سفر کرده اند.
این میزان خروج گردشگر از کشور یک زنگ خطری است که باید با برنامه ریزی 
مناسب در جهت بهبود کیفیت و تقویت گردشگری و جذب توریسم به منطقه گام 
برداشت و با توسعه این مهم در بخش داخلی و خارجی، جایگاه منطقه را در عرصه 

بین الملل بالا برد.
با نگاهی به میزان سفرهای داخلی در سال های گذشته متوجه می شویم که هر 
چه قدر زیرساخت ها و بسترهای گردشگری در کشور بهبود یابد، به همان اندازه 

گردشگری داخلی نیز رشد خواهد یافت.
در منطقه ای چون منطقه آزاد ماکو که از انواع جاذبه های طبیعی، باستانی، فرهنگی 
و دیگر عامل های جذب گردشگر برخوردار است، باید بتوان این شاخص ها را به 

عنوان مهم ترین ابزار در جهت تقویت گردشگری داخلی ارتقا بخشید.
هرگونه بی توجهی و اهمال کاری در این راستا، فرصت سوزی در این حوزه به شمار 
می رود، زیرا کشور به دلیل فشارهای اقتصادی ناشی از تحریم ها به شدت نیازمند 
صنعتی جایگزین است تا تکیه صرف بر منابع نفتی و درآمدهای حاصل از آن، جای 

خود را به منابع درآمدی حاصل از گردشگری بدهد.
نگاه ویژه مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو به استفاده از اندیشمندان این حوزه 
و الگوگیری از موفقیت کشورهایی که توانستند با اتکا بر ارزش های مالی ناشی از 
گردشگری، اقتصاد خود را بهبود ببخشند، می تواند منشاء اقدامات موثر برای رونق 

این صنعت در منطقه آزاد ماکو باشد.
همچنین افزودن زیرمجموعه های متنوعی چون گردشگری سلامت به بسته های 
گردشگری موجود و رونق آن، می تواند در ارتقای وضعیت صنعت گردشگری مفید 

واقع شود.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو:
توسعه گردشگری بر مبنای تحقیقات علمی و مطالعات دانشگاهی

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو در نشست با مدیران سازمان میراث فرهنگی 
و گردشگری استان اظهار داشت: برای توسعه صنعت گردشگری منطقه باید به 
صورت علمی به بررسی راه های افزایش کمیت، کیفیت و بررسی نقاط مثبت و 
منفی آن پرداخت واین مقوله بایستی بر پایه مطالعات دانشگاهی و تحقیق های 

علمی استوار باشد.
غلامرضا سلیمانی با اشاره به ایجاد اندیشکده توسعه ای با استفاده از اساتید دانشگاه 
شریف در منطقه افزود: شاید بتوان براساس مشاهده های عینی، تمرکز، تجربه گرایی 
و رصد دقیق سفرها در داخل کشور، تا میزانی به ویژگی های گردشگری داخلی 
دست یافت، اما به طور دقیق نمی توان نتیجه گیری کرد و باید مطالعات علمی و 
پژوهشی در این خصوص صورت گیرد تا بتوان در حوزه گردشگری تحولی اساسی 

در منطقه انجام داد.
وی ادامه داد: یکی دیگر از اقداماتی که باید در این خصوص انجام داد، معرفی 
جاذبه های ناشناخته این منطقه است که به عنوان آثار تاریخی ثبت شده اند و در 
صورت معرفی و تشویق ماکو به گردشگران ایرانی، یقینا یکی از مقاصد سفر مردم 

در داخل قرار می گیرد.

مدیر آژانس گردشگری و ایرانگردی:
ارتقای کیفیت سفر در کشور اتفاق افتاده است

یکی از مدیران آژانس گردشگری و ایرانگردی در منطقه نیز معتقد است: ارتقای 
کیفیت سفر در کشور نیز اتفاق افتاده است، با وجود این که کیفیت سفرهای داخلی 
با تعریفی که از سفرهای استاندارد وجود دارد، فاصله زیادی دارد. در گذشته سفر 
تنها یک نوع جابه جایی بود که بیشتر در مبدا و مقصد تعریف می شد، در حالی که 
در چند سال گذشته به مسیر سفر و طول راه تا رسیدن به مقصد و جاذبه های آن 
نیز توجه و تاکید می شود. توقفی که اینک گردشگران در مسیر مسافرت دارند، به 

عنوان ساعت های خوش و خاطره انگیز سفر به شمار می رود.
حسن یزدانی افزود: کنجکاوی مسافران در جریان سفر و گرفتن اطلاعات برای 
این که بدانند در طول سفر چه جاذبه هایی وجود دارد تا بتوانند از آن بازدید کنند، 
نشان از این تحول دارد. به ویژه اگر آمار بازدید از مرکزهای فرهنگی، موزه ها و 
مجموعه های تفریحی، توریستی و تاریخی مورد توجه قرار گیرد، نشان می دهد 

اقبال عمومی به ویژه در چند سال گذشته به طور کامل متفاوت شده است.

مدیرگردشگری سازمان منطقه آزاد ماکو:
مردم علاقه مند سفر به ماکو هستند

مدیر گردشگری سازمان منطقه آزاد ماکو نیز اظهار داشت: افزایش تعداد گردشگر و 
اقامت در نوروز 97 نسبت به مورد مشابه، و بازدید از بناهای تاریخی نشان می دهد، 
سفر دیگر به جابه جایی خلاصه نمی شود و افراد به دنبال جذاب تر کردن سفرهای 
خود هستند و توجه به حوزه های میراث فرهنگی و تاریخی بیشتر شده و این یعنی 

هویت یابی و جذاب تر کردن سفر به طور قطعی رخ داده است.
مهدی عبدالهی تصریح کرد: در زمینه اقامتگاه ها نیز چادرخوابی و برپایی کمپ ها، 
مدارس و... نشان می دهد که باید هزینه های سفر را کاهش داد، البته ناگفته نماند 
برخی افراد حتی با وجود رفاه اقتصادی ترجیح می دهند که سفر را در دل طبیعت و 

با بر پا کردن چادر تجربه کنند.
وی اذعان داشت: هر کجا که چادر دیده شد، نباید برداشت کرد که کیفیت سفر 
پایین آمده است؛ چراکه در همه جای دنیا، چنین تجربه هایی از سفر وجود دارد، به 
ویژه در اروپا و آمریکا که گردشگران در آخر هفته ها با یک کوله پشتی و از روی 
نقشه در مقاصد خاص چادر برپا می کنند که این یک مدل از سفر رفتن محسوب 

می شود.
در  نوروزی  مسافران  اسکان  گفت:  ماکو  آزاد  منطقه  سازمان  گردشگری  مدیر 
اقامتگاه های ارزان قیمت، خوابگاه ها، مهمانپذیرها، مسافرخانه ها و یا در چادرها در 
سالن های ورزشی در منطقه آزاد ماکو نشان از علاقه مندی آنان به حداقل یک شب 
اقامت در منطقه دارد که در صورت تامین زیرساخت های گردشگری می توان انتظار 

داشت مسافران شب اقامت به چندین برابر آمار فعلی برسد.

زیباسازی محیط شهری و مسیرهای گردشگری
جاذبه های  مسیرهای  آسفالت  نامطلوب  وضعیت  به  اشاره  با  مسافران  از  یکی 
تاریخی گفت: ایجاد امکانات رفاهی و تفریحی در تمامی بناها و جاذبه های دیدنی و 

همچنین زیبایی مبلمان شهری برای مسافران بسیار حائز اهمیت است.
علی پیغامی گفت: گردشگران و مسافران به دنبال ثبت خاطرات خوب همراه با 
آسایش هستند و در صورت عدم تامین آن، قطعا برای بار دوم با اکراه به آن شهر 

سفر خواهند کرد.

فعال حوزه گردشگری و پزشک عمومی: 
گردشگری سلامت، گامی در راستای تحول صنعت گردشگری 

کشور
فعال حوزه گردشگری و پزشک عمومی نیز گفت: گردشگری سلامت از حوزه هایی 
است که با تکیه بر آن می توان سبب رونق صنعت گردشگری شد. بخش هایی که 
ایده آل ها و مطلوب ها فاصله  با  مربوط به گردشگری پزشکی است، هنوز خیلی 
دارد و باید پیوند جدی تری میان دانشگاه علوم پزشکی، وزارت امور خارجه، میراث 
فرهنگی، نظام پزشکی و... شکل بگیرد تا بتوان همه خدمات بیماران و افرادی را 

که آمده اند، از خدمات درمانی استفاده کنند، مهیا کرد.
به دلیل  آزاد ماکو  به خصوص منطقه  دکتر عزیزی تصریح کرد: مناطق مرزی 
نیازمند  درمانی  توریست  جذب  برای  ترکیه  و  نخجوان  جمهوری  به  همجواری 
کارهای اصولی است و آژانس های مسافرتی و دفاتر خدماتی باید تعریف درستی 

از آن ارائه کنند.
وی افزود: اما بخشی که مربوط به گردشگری سلامت یعنی بیشتر به گذران اوقات 
فراغت، دوره های ریکاوری، بازتوانی های روحی- جسمی و... است، به نظر می رسد 
قابلیت ماکو در این زمینه بسیار زیاد است و در این بخش دهکده های سلامت، 
آب های درمانی موجود در منطقه و دیگر مراکز مختلفی که شکل گرفته است، 

خدمات خوبی می توان ارائه داد.
وی اضافه کرد: اینک بخش قابل توجهی از سرمایه گذاری های گردشگری کشور 
با تمرکز بر گردشگری سلامت در حال شکل گرفتن است و مسئولین منطقه آزاد 

ماکو باید نگاه ویژه ای در این زمینه داشته باشند.

تحول صنعت گردشگری منطقه آزاد ماکو 
با ظرفیت سازی در جاذبه ها
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ایرانواتحادیهاقتصادیاورآسیا؛فرصتهاوچالشها
تفاهم نامه ایجاد منطقه آزاد تجاری بین ایران و اورآسیا امضا شد

دیمیتری مدودیف، نخست  وزیر روسیه تفاهم  نامه چهار ساله ایجاد 
اورآسیا را امضا  اقتصادی  اتحادیه  ایران و  آزاد تجاری بین  منطقه 

کرد.
این دستورالعمل در سایت دولت روسیه منتشر شده است و براساس 
آن، بین ایران و اتحادیه اقتصادی اورآسیا به مدت چهار سال منطقه 

آزاد تجاری ایجاد می شود.
کالاهای  ستد  و  داد  به  قادر  طرفین  تفاهم نامه،  این  با  مطابق 

مشخصی که پیشتر بر سر آن توافق شده است، خواهند بود.
در این گزارش همچنین به مصوباتی اشاره شده است که در مغایرت 

با قوانین فدراسیون روسیه بوده است.
بود:  گفته  ایرنا  به  روسیه  در  ایران  سفیر  سنایی  مهدی  پیشتر، 
اتحادیه  و  ایران  بین  تجاری  آزاد  منطقه  ایجاد  سر  بر  مذاکرات 
اقتصادی اورآسیا به مراحل پایانی خود نزدیک شده است؛ مذاکرات 
ایجاد منطقه آزاد تجاری در سال 2015 آغاز شد، اما زمان امضای 
تفاهم نامه چندین بار به تعویق افتاد. ارمنستان، بلاروس، قزاقستان، 

قرقیزستان و روسیه اعضای اتحادیه اقتصادی اورآسیا هستند.
اتحادیه اقتصادی اوراسیا از سال 2015 کار خود را با عضویت روسیه، 
قزاقستان و بلاروس آغاز کرد؛ این اتحادیه با هدف تضمین حمل و 
نقل آزاد محصولات، خدمات، سرمایه و نیروی کار میان کشورهای 

عضو راه اندازی شده است.
اتحادیه  این  به  کوتاهی  مدت  از  پس  نیز  قرقیزستان  و  ارمنستان 
فرا منطقه ای  کشور  نخستین  به  ویتنام  سال 2016  در  و  پیوستند 

تبدیل شد که عضو این اتحادیه شد.
بیش از 40کشور و سازمان بین المللی ازجمله چین، اندونزی، رژیم 
صهیونیستی و همچنین کشورهای آمریکای لاتین برای فعالیت در 

چارچوب این اتحادیه اعلام آمادگی کرده اند.
برای  مذاکراتی  و هند  کره جنوبی، مصر  با  اتحادیه همچنین  این 

عضویت و همکاری داشته است.
رئیس جمهوری  پوتین  ولادیمیر  )دی ماه 96(،  گذشته  سال  دسامبر 
روسیه اعلام کرد که صربستان هم می تواند به جمع اعضای این 

اتحادیه اقتصادی بپیوندد.
زمستان 96  ایران  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر  کرباسیان  مسعود 
درخصوص این تفاهم نامه گفته بود: پیوستن به اتحادیه اقتصادی 
اورآسیا از این جهت برای ایران اهمیت دارد که می توانیم حداقل در 
پنج کشور عضو و چند کشور ناظر پایگاه های اقتصادی ایجاد کنیم.

در طی سفر اخیر حسن روحانی به ارمنستان، قزاقستان و قرقیزستان 
علاوه بر اینکه موضوع همکاری اقتصادی میان ایران و سه کشور 
همکاری  درخصوص  نیز  متعددی  گزاره های  گردید،  مطرح  مذکور 
اقتصادی تهران با این سه کشور به همراه روسیه و بلاروس در قالب 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا مورد توجه قرار گرفت. با توجه به اهمیت 
موضوع، نوشتار حاضر درصدد تبیین و تحلیل ساختار اتحادیه گمرکی 
چالش های  و  فرصت ها  اوراسیا،  اتحادیه  عملکرد  برآورد  اوراسیا، 

اقتصادی و سیاسی حضور ایران در اتحادیه اوراسیا می باشد.
با توجه به اهمیت این تفاهم نامه در تقویت حوزه تجارت بین الملل 
نگاهی به تاریخچه و تاثیر اتحادیه اورآسیا در تجارت آزاد منطقه ای 

و فرامنطقه ای انداخته ایم که در ادامه می خوانیم.

ساختار اتحادیه اقتصادی اوراسیا
ژانویه  ابتدای  از  رسما  را  خود  فعالیت  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه 
سال 2015 میلادی آغاز کرد. ریشه نظری تکوین اتحادیه اقتصادی 
رئیس جمهور  نظربایف،  سلطان  نور  پیشنهاد  در  بایستی  را  اوراسیا 
قزاقستان در سال 1994 درخصوص تکوین بلوک تجاری منطقه ای 
بلاروس،  سال 2000  در  پیشنهاد،  این  طرح  از  پس  کرد.  جستجو 
قزاقستان، روسیه، قرقیزستان و تاجیکستان جامعه اقتصادی اوراسیا 
را با هدف ایجاد بازار مشترک برای کشورهای عضو به وجود آوردند 
سال 2007،  در  پیوست.  آن  به  سال 2006  در  نیز  ازبکستان  که 
روسیه، قزاقستان و بلاروس درباره ایجاد یک اتحادیه گمرکی میان 
خود به توافق رسیدند. در سال 2009، ابتدا توافقاتی میان مسکو، 
آستانه و مینسک درخصوص ایجاد تعرفه گمرکی مشترک )ایجاد 
نهایت،  پذیرفت و در  قوانین داخلی( صورت  به جای  کد مشترک 
توافقات مذکور به امضای روسای جمهوری سه کشور رسید و بدین  
اتحادیه گمرکی در سال 2010 میان این سه کشور شروع  ترتیب، 
به فعالیت کرد. اهداف و اولویت های اتحادیه گمرکی شامل حذف 
خارجی  تعرفه  ایجاد  عضو،  کشورهای  داخلی  گمرکی  تعرفه های 
مشترک و یک بازار واحد گسترده میان روسیه، قزاقستان و بلاروس 

اعلام گردید.
روسای جمهور  گردید  موجب  اقتصادی  واحد  فضای  تاسیس  ایده 
اقتصادی  اتحادیه  ایجاد  توافقنامه  قزاقستان  بلاروس،  روسیه، 
را در سال 2014 امضاء کنند که در اول ژانویه سال 2015  اوراسیا 
اقتصادی،  واحد  فضای  ایجاد  اتحادیه،  این  هدف  گردید.  اجرایی 
توسعه بازار مشترک و دستیابی به حرکت آزاد کالا، سرمایه، خدمات 
با  کالاها  قیمت  کاهش  عضو،  کشورهای  واحد  بازار  در  مردم  و 
در  سالم  رقابت  ترویج  خام،  مواد  نقل  و  حمل  هزینه های  کاهش 
بازار مشترک، سیاست های مشترک در کشاورزی، انرژی، فناوری و 

حمل و نقل اعلام گردید.
ارمنستان در 2ژانویه 2015 و قرقیزستان در 6اوت 2015 به عضویت 
اعضای  حاضر،  حال  در  درآمدند.  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  کامل 
ارمنستان  و  قرقیزستان  قزاقستان،  بلاروس،  روسیه،  اتحادیه  این 
هستند که عضو اتحادیه گمرکی اوراسیا نیز می باشند. تاجیکستان، 
ایران،  ترکیه،  پاکستان،  اوکراین،  مولداوی،  ازبکستان،  گرجستان، 
این  در  عضویت  احتمالی  گزینه های  دیگر  از  نیز  ویتنام  و  چین 

اتحادیه اوراسیا هستند. 
در خصوص ارکان اتحادیه اقتصادی اوراسیا باید گفت که شورای 
سران  از  که  است  اتحادیه  رکن  مهم ترین  اوراسیا  اقتصادی  عالی 
اتحادیه، شورای  کشورهای عضو تشکیل شده است. دومین رکن 
بین دولتی اوراسیا است که اعضای آن، نخست وزیران کشورهای 
عضو هستند. کمیسیون اقتصادی اوراسیا، رکن اجرایی اتحادیه است. 
مقر این کمیسیون به عنوان سازمان نظارتی بر اتحادیه گمرکی، در 
پنج کشور  هر  از  که  نفر می باشد  ده  از  متشکل  دارد،  قرار  مسکو 
عضو، دو نفر نماینده در آن حضور دارد. تیگران سرکیسیان، نخست 
کلیدی  اعضای  دیگر  از  می باشد.  آن  رئیس  ارمنستان  سابق  وزیر 
کمیسیون می توان به ورونیکا نیکیشینا، وزیر تجارت اتحادیه اوراسیا 
از  نفر  1هزار  از  بیش  اوراسیا  اقتصادی  کمیسیون  در  کرد.  اشاره 
متخصصان مربوطه مشغول به فعالیت هستند. تصمیمات کمیسیون 
اقتصادی اوراسیا در صورتی که توسط دو سوم آراء در هیات ده نفره 
با  الزام آور خواهد بود.  تصویب شود، برای تمامی کشورهای عضو 
اقتصادی  از طریق کمیسیون شورای  اعضاء  از  این حال، هر یک 

است،  عضو  کشورهای  وزیران  نخست  معاونان  شامل  که  اوراسیا 
درخصوص  اعضاء  میان  که  صورتی  در  می باشند.  وتو  حق  دارای 
نخست  به  اختلاف  موضوع  باشد،  داشته  وجود  اختلاف  موضوعی 
بین  شورای  قالب  در  سال  در  بار  دو  که  عضو  کشورهای  وزیران 
دولتی اوراسیا با یکدیگر ملاقات می کنند، ارسال می گردد معمولا 
موضوعات خطیر و بحث برانگیز به شورای عالی اقتصادی اوراسیا، 
می شود.  داده  ارجاع  می گردد،  برگزار  سران  سطح  در  سالانه  که 
اقتصادی  اتحادیه  دادگاه  عنوان  تحت  قضایی  نهاد  یک  همچنین 
حقوقی  مسائل  تفسیر  و  اختلاف  حل  به  که  دارد  وجود  اوراسیا 

اتحادیه می پردازد.

برآورد وضعیت و عملکرد اتحادیه اوراسیا
نفر،  182.7میلیون  بر  بالغ  جمعیتی  با  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه 
2.7تریلیون دلار تولید ناخالص داخلی و 1.3تریلیون دلار تولیدات 
صنعتی دارد و همچنین تجارت خارجی کشورهای عضو با خارج از 
اتحادیه بالغ بر 877 میلیارد دلار یعنی برابر 3.7صادرات و 2.3واردات 
دارای  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  چنین،  هم  است   جهان  کل 
سهم20.7 از تولید گاز طبیعی در جهان، سهم14.6 از تولید جهانی 
نفت، سهم تولید 5.5درصد از کشاورزی جهان و 3.7تولیدات صنعتی 
جهان را داراست، محصولات کشاورزی، مواد غذایی، ماشین آلات، 

انرژی عمده کالاهای صادراتی اعضای اتحادیه می باشند.
با آغاز فعالیت اتحادیه گمرکی، شاهد افزایش تجارت درون منطقه ای 
میان اعضای اتحادیه تا 32.1درصد در سال 2011 بودیم که میزان آن 
به 62میلیارد دلار رسید. در سال 2012، تجارت متقابل میان اعضاء، 
بالغ بر 68میلیارد دلار گردید. با مرور زمان، روند نزولی تجارت در 
 2014 سال 2013،  در  ترتیب  به  که  طوری  شد،  آغاز  اعضا  میان 
به  تجارت  25.8درصدی  و  11درصد  5.5درصد،  سقوط   ، 2015 و 
وجود آمد. در سال 2015 نیز تجارت میان اعضای اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا به 45میلیارد دلار کاهش یافت. در ژانویه و آوریل 2016 نیز 
تجارت میان اعضاء حدود18.4 بود،  البته نبایستی وجود متغیرهای 
مهمی همچون کاهش قیمت جهانی نفت، تحریم های اتحادیه اروپا 
و امریکا علیه روسیه از سال 2014 در واکنش به اقدامات روسیه در 
اوکراین و کاهش ارزش شدید روبل در سال 2014 را در ایجاد چنین 

وضعیتی نادیده گرفت.

فرصت ها و چالش های اقتصادی و سیاسی 
حضور ایران در اتحادیه اقتصادی اوراسیا

تجاری  روابط  برقراری  در خصوص  پوتین  امیدواری  ابراز  از  پس 
بین ایران و روسیه به رهبری اتحادیه اقتصادی اوراسیا و اظهارنظر 
علاقه مند  تهران  که  رابطه  این  در  مسکو  در  ایران  سفیر  سنایی، 
است در ابتدا موافقت نامه تعرفه های ترجیحی بین ایران و اتحادیه 
به امضاء رسیده تا همکاری تجاری و اقتصادی فیمابین گسترش 
یافته و سپس عضویت ایران در این اتحادیه بررسی شود، بحث های 
مربوط به حضور ایران در اتحادیه اقتصادی اوراسیا و مسائل ناشی 
از آن به طور جدی تری طرح گردید. در ذیل به تبیین این موضوع 
در قالب فرصت ها و چالش های اقتصادی و سیاسی حضور ایران در 

اتحادیه اقتصادی اوراسیا پرداخته می شود.

فرصت ها و چالش های اقتصادی
با توجه به اهداف اعلامی اتحادیه اوراسیا و تاکید روسیه بر ایجاد 
طریق  از  اقتصادی  توسعه  جدید  مرکز  عنوان  به  بزرگ  اوراسیای 
مشارکت و همکاری با سایر کشورها، موضوع امضای موافقت نامه 
از  اوراسیا  اقتصادی  مجمع  عضو  کشورهای  با  ترجیحی  تجارت 
امضای  از  پس  معتقدند  ایران  مقامات  گردید.  مطرح  ایران  جانب 
موافقت نامه تجارت ترجیحی با مجمع اقتصادی اوراسیا، می توان به 
سوی تجارت آزاد با این کشورها حرکت کرد. به همین دلیل، تهران 
ایجاد یک منطقه  پیشنهاد  اوراسیا  اتحادیه  اقتصادی  به کمیسیون 
آزاد تجاری میان ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا را مطرح نمود که 
از جانب اعضای اتحادیه نیز مورد استقبال قرار گرفت. پوتین اظهار 
داشت این منطقه آزاد تجاری می تواند انگیزه قوی برای گسترش 
وزیر  نیکیشینا،  آورد.  فراهم  را  سرمایه گذاری  و  جانبه  دو  تجارت 
تجارت اتحادیه اوراسیا نیز اعلام کرد به عنوان گام نخست، ما انعقاد 
یک موافقت نامه موقت تجارت آزاد با ایران را در نظر گرفته ایم، که 
مشخصه اصلی آن کاهش تعرفه صادرات برخی کالاهاست که به 
ما اجازه خواهد داد تا مزایای تجارت با ایران را به حداکثر برسانیم.

وجود فرصت اقتصادی در روابط ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
مستقل  کشورهای  بازار  از  همواره  ایران  که  است  نظر  آن  از 
با  افتاده است، ولی در صورت همکاری نزدیک  جامعه المنافع دور 
بازاری جهت صادرات محصولات خود دست  به  اتحادیه می تواند 
گازی  و  نفتی  غنی  منابع  از  سرشار  کشوری  همچنین  ایران  یابد. 
یعنی  ترانزیتی،  موقعیت  بهترین  در  گرفتن  قرار  جهت  به  و  است 
قرار گرفتن بین دو دریای خزر در شمال و خلیج فارس در جنوب 
و قرار گرفتن در موقعیت ترانزیتی شرق به غرب می تواند مسیری 
از  باشد.  اتحادیه  کالاهای کشورهای عضو  ترانزیت  برای  مناسب 
اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  با  نزدیک تر  روابط  ایجاد  ایران،  منظر 
ممکن است تبدیل به پایه ای برای توسعه همکاری های اقتصادی 
ایران با کشورهای عضو این اتحادیه شود. به همین دلیل تهران، 
موافقت  و  توافقنامه  انعقاد  برای  مذاکرات  روند  در  تسریع  خواستار 

اختصاص  برای  کشورمان  پیشنهادی  کالاهای  تعداد  افزایش  با 
تسهیلات و تخفیفات تعرفه ای شده است. ایران خواستار تعرفه های 
ویژه گمرکی برای صادرات 200قلم از اجناس خود به این اتحادیه 
ترجیحی  تعرفه های  با کاهش  اتحادیه  این  تاکنون  که  است  شده 

77قلم از آن موافقت کرده است.
 اگر اعضای اتحادیه اوراسیا طبق اهداف اعلامی خود بتوانند بازار 
باثباتی را فراهم آورند، بهره مندی از این بازار برای ایران هم مفید 
خواهد بود. در ضمن ایران می تواند کالاهایی را که با سرمایه گذاری 
در کشورهای عضو اتحادیه تولید کرده است، در کل اتحادیه اوراسیا 
به فروش برساند. حتی به عنوان مثال، قرقیزستان که ترجیحاتی 
از اتحادیه اروپا برای صادرات کالا بدون مالیات و عوارض دریافت 
ایرانی  تولیدکنندگان  اختیار  در  را  امکان  این  می تواند  است،  کرده 

کالا در قرقیزستان قرار دهد.
اما باید در نظر داشت در دنیای کنونی که بر جهانی شدن اقتصاد 
عملکرد  حوزه  می تواند  اقتصادی  متعدد  وجود شرکای  دارد،  تاکید 
بهره مندی  کنار  در  بایستی  ایران  لذا  دهد،  گسترش  را  کشورها 
موقعیت  بهترین  در  گرفتن  قرار  جغرافیایی،  مجاورت  فرصت  از 
ترانزیتی و صادرات نفتی و گازی به کشورهای اتحادیه اوراسیا، در 
این میان از سایر شرکای اقتصادی خود نظیر اتحادیه اروپا و چین 
و مزایای همکاری با آنها نیز غافل نشود. هم چنین ایران بایستی 
به مسئله تعرفه ها توجه کند؛ درصورتی که تعرفه های گمرکی ایران 
شکل گیری  باشد،  اوراسیا  اتحادیه  تعرفه  با  متناسب  حد  از  بالاتر 
پایین تر  متناسب  حد  از  اگر  و  می شود  مواجه  با شکست  تعاملات 
باشد درنهایت، ابزارهای برتری اقتصادی را به  دست طرف مقابل 
بخشیده ایم . اتحادیه اوراسیا مانند هر اتحادیه دیگری برای موفقیت 
اقتصادی،  وابستگی  مشترک،  منافع  از  بالایی  درجه  وجود  به  نیاز 
از  احساس هویت جمعی دارد. در حال حاضر، وجود سطح بالایی 
این متغیرها میان اعضای اتحادیه چندان به چشم نمی خورد، حال 
به  نیز  و...  ایران  پاکستان،  هند،  چین،  مانند  دیگری  اعضای  اگر 
این مجموعه اضافه شوند، ارزیابی وضعیت آینده اتحادیه به راحتی 
صورت نخواهد گرفت. لذا همکاری مطلوب و مثمرثمر اقتصادی با 

اتحادیه اوراسیا، عنایت به جمیع جوانب موضوع را طلب می نماید.

فرصت ها و چالش های سیاسی
جمهوری اسلامی ایران در کنار برقراری روابط تجاری و بهره مندی 
بایستی  اوراسیا،  اتحادیه  توسط  آمده  بوجود  اقتصادی  شرایط  از 
باشد.  داشته  اتحادیه  با  روابط  پیامدهای سیاسی  به  نیز  نیم نگاهی 
زمانی می توان ابعاد سیاسی روابط ایران و اتحادیه اوراسیا را تبیین 
نمود که در گام اول، به اهداف روسیه از ایجاد اتحادیه اوراسیا توجه 
نمود. منتقدان عمدتا غربی معتقدند روسیه به سبب نگرانی از آن 
چه حضور غربی ها در خارج نزدیک خود می خواند و نماد آن را در 
چنین  هم  و  اوکراین  و  قرقیزستان  گرجستان،  رنگی  انقلاب های 
گرجستان،  ارمنستان،  با  اروپا  اتحادیه  توافق  به  موسوم  مذاکرات 
مولداوی می داند، درصدد است مانند دوران اتحاد جماهیر شوروی، 
البته  نفوذ خود درآورد.  و  را تحت کنترل  پیرامون خود  کشورهای 
حاکمیت  بر  و  کرده  رد  را  ادعا  این  بارها  پوتین  و شخص  روسیه 

مستقل اعضای اتحادیه تاکید کرده است.
اتحادیه  که  رسد  می  نظر  به  غربی،  منتقدان  عقاید  از  صرف نظر 
به  رسیدن  راستای  در  اقتصادی  ابزاری  مثابه  به  اوراسیا  اقتصادی 
نتایج  که  اقتصادی  اهداف  حداقل  یا  باشد  روسیه  سیاسی  اهداف 
اروپایی  نه  را  خود  هویت  روس ها  داشت.  خواهد  پی  در  سیاسی 
اروپا و آسیا در  از  و نه آسیایی دانسته و برای خود تمدنی متمایز 
قالب منطقه اوراسیا قائل هستند. پوتین بارها نشان داده است که 
خواهان ارتقای جایگاه روسیه در سطح بین الملل و قائل شدن نقش 
بین المللی برای مسکو می باشد؛ حال با این شرایط، اوراسیا می تواند 
منطقه ای باشد که مسکو این نقش را در قالب قدرتی بی رقیب به 
اتحادیه  اعضای  به  خطاب  پوتین  راستا،  همین  در  گذارد.  نمایش 
اوراسیا اعلام کرد به جای اینکه در حومه اروپا و آسیا قرار بگیریم 
مثابه  به  اوراسیایی  همگرایی  از  می توانیم  باشیم،  نداشته  نقشی  و 
فرصتی برای تبدیل شدن به یک مرکز مستقل در توسعه جهانی 
او تاکید کرد که نظام بین الملل در حال تبدیل شدن  ببریم.  بهره 
بایستی یکی  اوراسیا هم  لذا منطقه  به مناطق ژئوپلیتیکی است و 
از این مناطق شود. به هر حال، جایگاه سیاسی و اقتصادی روسیه 
با  مقایسه  فنی و متخصصان در  دانش  برتری مسکو در  با  همراه 
سایر اعضای اتحادیه اوراسیا، خواه ناخواه تاثیر خود را بر تصمیمات 
اتحادیه خواهد گذاشت. شاید به دلیل وجود چنین گزاره هایی است 
نگران  اوکراین  ازبکستان،  آذربایجان،  گرجستان،  مولداوی،  که 
فعالیت  پوشش  با  و  اوراسیا  اتحادیه  قالب  در  مسکو  که  هستند 
اقتصادی، در پی گسترش نفوذ خود در منطقه است. به همین دلیل 
صراحتا با ایجاد هرگونه یکپارچگی سیاسی، مانند پارلمان مشترک 

و یا ارز مشترک در چارچوب اتحادیه مخالفت کردند.
در مجموع، همان گونه که پوتین اظهار داشت از اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا نباید انتظار جادو داشت. اگر اتحادیه در عمل نتایج مثبتی 
برای همه اعضا در پی داشته باشد، می توان به آینده آن و عضویت 
کشورهای جدید )از جمله ایران( در آن خوش بین بود. در غیر این 
صورت، نه تنها اهداف مدنظر اتحادیه و روسیه تامین نخواهد شد، 
اعضای  ترجیح  و  اروپا  اتحادیه  و  چین  نفوذ  گسترش  شاهد  بلکه 

اتحادیه اوراسیا به مبادلات تجاری با آنها خواهیم بود.

FREE ZONESمناطق آزاد 

گردشگری محور توسعه پایدار مناطق آزاد

گزراش: سهیل جابری انصاری

قائم  مقام سازمان منطقه آزاد اروند در نشست با معاون وزیر ورزش بیان کرد: 
و  آبادان  در  زمینه های مختلف عمل می کنیم.  در  نیازهای شهر  براساس  ما 
خرمشهر 38میلیارد تومان در 4سال در بخش ورزش هزینه کردیم؛ همچنین 
نیز  پرورش  و  آموزش   و  شهری  و  روستایی  عمران  درمان،  بخش های  در 

اعتباراتی تخصیص دادیم.
عبدالله کعبی گفت: نحوه همکاری ما با دستگاه های اجرایی به این شکل است 
پرداخت  نهاد مربوطه  یا  را سازمان  مابقی  تقبل کنیم و  را  که 50درصد کار 

می کند.
کعبی ادامه داد: منطقه آزاد اروند تنها جایی است که بالای 85درصد درآمد 
خود را صرف هزینه های عمرانی کرده و کمترین هزینه ما صرف اعتبارات 

جاری می شود تا بخش عمران توسعه پیدا کند.
وی گفت: آمادگی داریم با وزارت ورزش هم همکاری داشته باشیم و هر 
پرداخت  ما  از طرف  نیز  میزان  همان  به  شد،  داده  تخصیص  اعتبار  چقدر 

می شود.

برگزاری620 رویداد ورزشی در 8ماه در منطقه آزاد اروند
پیمان ادیبی مدیر توسعه اجتماعی و ورزشی سازمان منطقه آزاد اروند در نشست 
با معاون وزیر ورزش در سازمان منطقه آزاد اروند گفت: طی ماه های گذشته 
موافقت شد هیات های ورزشی زیرنظر اداره ورزش و جوانان منطقه آزاد اروند 

فعالیت کنند و تاکنون 17هیات ورزشی به همین منظور معرفی شدند.
در  اروند  آزاد  منطقه  از  ورزشی  تیم های  تعدادی  اخیرا  داشت:  اذعان  ادیبی 
رشته های مختلف رکوردهایی را در کشور زدند و توانستیم در رشته بوکس هم 

سهمیه جدیدی کسب کنیم.
مدیر توسعه اجتماعی و ورزشی سازمان منطقه آزاد اروند بیان کرد: قبلا تمامی 
ورزشکاران منطقه باید برای حضور در مسابقات کشوری در مسابقات استانی 

شرکت می کردند، اما امروز دیگر با این شرایط مواجه نیستیم.
وی خاطر نشان کرد: 620رویداد ورزشی در 8ماه در منطقه آزاد اروند برگزار 
شده است که 13مسابقه قهرمانی کشوری، 70مسابقه استانی، 203محلی و 

10دوره  مربی گری ازجمله این رویدادها بوده اند.

قائم  مقام سازمان منطقه آزاد اروند 
اعلام کرد:
صرف 38میلیارد تومان 
در بخش ورزش
 در منطقه آزاد اروند



اخبار - انزلی

سازمان منطقه آزاد انزلی در سال ۹۶ اقدام به ثبت نام، معرفی 
برای  ریال تسهیلات  دریافت ۱۰۰۵میلیارد  پیگیری جهت  و 
۴۶واحد تولیدی فعال منطقه در سامانه بهین یاب نموده است.

بنا بر این گزارش، تامین سرمایه در گردش واحدهای تولیدی 
منطقه به عنوان مهم ترین اولویت سازمان منطقه آزاد انزلی 
در  منطقه  کارخانه های  تولیدی  روند  تسریع  و  تسهیل  برای 
و  اقتصادی  معاونت  راستا  این  در  که  دارد  قرار  کار  دستور 
درخواست های  پیگیری  به  اقدام  سازمان  این  سرمایه گذاری 
بهین یاب  از سامانه  اخذ تسهیلات  شرکت های منطقه جهت 
نموده که طی سال گذشته از مجموع مبلغ معرفی شده، مبلغ 
۳۱۷ یلیارد ریال تسهیلات به ۱۳واحد صنعتی منطقه از طریق 
بقیه موارد  یافته و پرداخت گردید و  سامانه مزبور تخصیص 

ثبت نام شده در دستور پیگیری و پرداخت قرار دارد.
و سال ۹۶  انزلی ظرف سال های گذشته  آزاد  منطقه  سازمان 
از طریق برگزاری جلسات کارشناسی با مدیران و کارشناسان 
واحدهای تولیدی -صادراتی منطقه علاوه بر ارائه مشاوره در 
نحوه تکمیل فرم های سامانه بهین یاب وزارت صنعت معدن 
تجارت، پیگیری های لازم را از وزارتخانه مزبور انجام داده و 
فرایند  در  تسریع  عامل جهت  بانک های  با  متعددی  جلسات 
تخصیص تسهیلات درخواستی از سوی این سازمان صورت 

گرفته است.
برنامه های  اجرای  زمینه  مالی  منابع  تامین  با  دیگر  از سوی 
تولیدی و طرح های بازسازی کارخانه و نوسازی خطوط تولید 
منطقه  تولیدی و صادرکنندگان  واحدهای  تا  فراهم شده  نیز 
گام های محکم تری در بازاریابی خود برداشته و موجبات رونق 
فضای کسب و کار براساس مزایا و معافیت های قانونی منطقه 
منطقه  سطح  در  اشتغال  افزایش  موجبات  تا  می شود  فراهم 

پدید می آید.

گفتنی است، طی یک سال گذشته بانک های ملی، کشاورزی، 
این  با  همکاری  به  اقدام  معدن  صنعت  تعاون،  توسعه  سپه، 
انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  حال  عین  در  و  نموده اند  سازمان 
و  حمایتی  طرح های  اجرای  با  گذشته  سال  چهار  ظرف 
مشورت های کارشناسی موفق به فعالسازی ۶۲واحد تولیدی 
منطقه  سطح  در  ۱۵۱۳نفر  اشتغال  ایجاد  با  راکد  و  غیرفعال 

شده است.
این گزارش آمده است، سامانه بهین  یاب به عنوان  پایان  در 
پنجره  تجارت،  و  معدن  صنعت،  خدمات  و  اطلاعات  درگاه 
ارائه اطلاعات و خدمات مورد نیاز فعالان بخش  واحد برای 
صنعت، معدن و تجارت بوده که از طرف وزارت صنعت، معدن 
و تجارت راه اندازی شده و تمام درخواست  های واحد تولیدی 
مانند صدور پروانه بهره  برداری، اخذ تسهیلات، جواز تاسیس، 
خرید مواد اولیه، بورس کالا، آمار تولید و... از این طریق قابل 
ثبت و رهگیری است و با همکاری این سازمان و وزارتخانه 
موثری جهت  مشترک  اقدامات  گذشته  سال های  مزبور طی 
صورت  خدمات  این  از  منطقه  تولیدی  واحدهای  بهره مندی 

گرفته است.

معرفی واحدهای تولیدی 
منطقه آزاد انزلی 

جهت دریافت تسهیلات بانکی 
از طریق سامانه بهین یاب

ساراتوف،  استاندار  معاون  استرلینکف  آلکسی 
اتاق  بین الملل  روابط  رئیس  واینوک  سی  آندری 
شرکت های  مدیران  از  جمعی  و  ساراتوف  بازرگانی 
در  روسیه  سرکنسول  و  روسی  تجاری  و  اقتصادی 
ایران  در  روسیه  بازرگانی  نمایندگان  و  ایران  شمال 
منطقه  سازمان  مدیرعامل  و  مدیره  هیات  رئیس  با 
مبادلات  حجم  افزایش  پیرامون  و  دیدار  انزلی  آزاد 
بندر  ظرفیت  از  بهره مندی  با  روسیه  و  ایران  بین 
منطقه  دو  مشترک  همکاری های  افزایش  کاسپین، 
و حضور سرمایه گذاران روسی در بخش های تجاری 

و اقتصادی این منطقه نشست و تبادل نظر داشتند.
اینکه  به  اشاره  با  نشست  این  در  دکتر رضا مسرور 
منطقه آزاد انزلی برای انجام مبادلات با روسیه ایجاد 
شده است و نگاه ویژه ای به این کشور داریم، اظهار 
کرد: در نظر داریم مبادلات بین ایران و روسیه را از 
آینده  در  و  دهیم  افزایش  انزلی  آزاد  منطقه  طریق 

نزدیک این همکاری ها گسترش پیدا می کند.
وی با اشاره به وجود دو شهرک صنعتی با ۱۲۰واحد 
آزاد  منطقه  تنها  عنوان  به  منطقه  این  در  فعال 
و  صادرات  میزان  گذشته  سال  گفت:  کشور  شمال 
۴۵۰میلیون  حدود  انزلی  آزاد  منطقه  صادرات مجدد 
بندرکاسپین  و  انزلی  بندر  دو  و  است  بوده  دلار 
با  که  شده اند  واقع  انزلی  آزاد  منطقه  محدوده  در 
ایران و  بین  مبادلات  بندر کاسپین حجم  راه اندازی 

روسیه افزایش پیدا می کند.
داد:  ادامه  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
روسیه  با  را  خودمان  که همکاری های  علاقه مندیم 
موضوع  این  و  دهیم  افزایش  همجوار  کشورهای  و 
همواره مورد تاکید رئیس جمهور کشورمان بوده است 
و در حال حاضر در بندر کاسپین سرمایه گذاری های 
زمینه های  در  خصوصی  بخش  سوی  از  متعددی 
انبار،  سوخت،  مخازن  سیلو،  ساخت  مانند  مختلف 

سردخانه در حال انجام است.
رضا مسرور در ادامه با تشریح توانمندی های موجود 
در این منطقه جهت حضور سرمایه گذاران روسی در 
تامین  برای  لازم  آمادگی  گفت:  مختلف  بخش ها 
انزلی  آزاد  منطقه  سوی  از  ساراتف  استان  نیازهای 
نیازهای کالایی کشورمان از طریق استان  و تامین 

ساراتوف وجود دارد.
با  ما  بازرگانان  حاضر  حال  در  اینکه  اظهار  با  وی 
خاطرنشان  دارند،  خوبی  همکاری های  روسی  تجار 
کرد: با توجه به ظرفیت های موجود در دو کشور این 
می توانیم  و  یابد  افزایش  می بایست  مبادلات  حجم 
در حوزه های صادرات مجدد به کشورهای منطقه و 
سرمایه گذاری مشترک در واحدهای تولیدی منطقه 

همکاری های مناسبی داشته باشیم.
این  در  کالا  بورس  فعالیت  سازمان،  مدیرعامل 

دو  تجاری  همکاری  زمینه های  دیگر  از  را  منطقه 
کشور برشمرد و تاکید کرد: امکان فروش کالاهای 
کشاورزی و محصولات پتروشیمی در بورس کالای 

منطقه آزاد انزلی وجود دارد.
از رئیس مجلس دومای روسیه برای  با دعوت  وی 
و  شرایط  کرد:  تصریح  انزلی،  آزاد  منطقه  از  بازدید 
زمینه برای سرمایه گذاری در منطقه آزاد انزلی وجود 

دارد.

معاون استاندار ساراتوف روسیه:
پتانسیل بالایی برای همکاری های 

مشترک اقتصادی در منطقه آزاد انزلی 
وجود دارد

معاون  استرلینکف  آلکسی  نشست  این  ادامه  در 
افزایش سطح  کرد:  اظهار  روسیه  ساراتوف  استاندار 
همکاری های تجاری بین دو استان ساراتف روسیه 
و گیلان در ایران، هدف اصلی حضور ما در منطقه 

آزاد انزلی است.
گیلان  استان  با  سال هاست  اینکه  به  اشاره  با  وی 
همکاری  ظرفیت های  دنبال  به  و  داریم  همکاری 
بیان کرد: تصمیم مان  این منطقه هستیم،  جدید در 

را  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  با  همکاری  بر  مبنی 
رویکردی مناسب و موثر می دانیم.

ما  اینکه هدف  بیان  با  ادامه  در  استرلینکف  آلکسی 
افزایش دو برابری حجم مبادلات بین دو کشور در 
سال جاری است، خاطر نشان کرد: در مدت کوتاهی 
مشاهده  داشتیم،  حضور  انزلی  آزاد  منطقه  در  که 
همکاری های  برای  بالایی  پتانسیل  که  کردیم 

اقتصادی در این منطقه وجود دارد.

معاون استاندار ساراتوف روسیه افزود: اطمینان داریم 
صادرات  و  غلات  بخش  در  تنها  نه  زودی  به  که 
دیگر  در  می توانیم  بلکه  کشاورزی  محصولات 
کار  این  که  کنیم  پیدا  ورود  نیز  موجود  بخش های 
و  می گردد  استان  دو  در  اقتصادی  توسعه  موجب 

سرمایه گذاری در تمام بخش ها ارتقاء پیدا می کند.
با  ما  روابط  ارتقای  تصمیم  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
اتخاذ  حاکمیتی  بالای  سطح  در  انزلی  آزاد  منطقه 
سطح  ارتقای  با  داریم  قصد  کرد:  بیان  است،  شده 
ارتباطاتمان از رقبای اروپایی پیشی بگیریم و شرکای 

تجاری مان را در ایران افزایش دهیم.
افزود: در سال گذشته میزان مبادلات  استرلینکف 
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ANZALIانزلی
در دیدار هیات اقتصادی استان ساراتوف روسیه با دکتر مسرور مطرح شد:

دلار  ۲۶میلیون  ایران  با  ساراتوف  استان  تجاری 
و  شود  برابر  دو  میزان  این  تلاشیم  در  که  بود 
موجب  انزلی  آزاد  منطقه  منحصربه فرد  مزیت های 
با  مناسبات  افزایش  برای  ویژه  برنامه ریزی  شده 
و  ایجاد  به  توجه  با  و  باشیم  داشته  منطقه  این 
انزلی  آزاد  منطقه  در  لازم  زیرساخت های  تکمیل 
زمینه های  در  همکاری هایمان  گسترش  برای 
لازم  انگیزه  منطقه  این  با  فرهنگی  و  اقتصادی 

وجود دارد .
معاون استاندار ساراتوف روسیه تصریح کرد: ساراتوف 
در  شده  شناخته  کشاورزی  و  اقتصادی  منطقه  یک 
چند  صنایع  نیز  صنعتی  حوزه  در  که  است  روسیه 
منظوره در آن مستقر است و با دارا بودن ۲۰دانشگاه 

معتبر، از قطب های علمی روسیه محسوب می شود.
و  اقتصادی  معاون  نشست  این  در  است  گفتنی 
سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد انزلی، معاون امور 
بندری سازمان و مدیران شرکت های استان ساراتوف 
و  تشریح  را  طرف  دو  ظرفیت های  و  توانمندی ها 
هیات اقتصادی پس از این نشست از مجتمع بندری 
تجاری  و  گردشگری  زیرساخت های  و  کاسپین 

منطقه آزاد انزلی بازدید کردند.

و  اجتماعی  فرهنگی،  معاون  فاتحی،  مجید 
اینکه  بیان  با  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  گردشگری 
ماه  در  اسلامی  فرهنگ  اشاعه  و  حفظ  منظور  به 
مبارک رمضان، برنامه های مختلف مذهبی، فرهنگی 
این  سوی  از  رمضانی  معارف  محتوای  با  هنری  و 
به تشریح  برگزار می شود،  سازمان در سطح منطقه 
و  پرداخت  الهی  ماه ضیافت  در  سازمان  برنامه های 
اظهار داشت: برنامه های فرهنگی ماه مبارک رمضان 
بر تجربیات سنوات گذشته در  تکیه  با  این سازمان 
سطح روستاها و محدوده تجاری و صنعتی منطقه، 
مساجد و اماکن مذهبی با محوریت مشارکت مردمی 
برگزار می شود که در این میان برگزاری محافل انس 
با قرآن، حضور در ضیافت افطاری مساجد محلات 
با شرکت اقشار مختلف جامعه از جمله افطار با علما، 
در  برنامه ها  مهم ترین  از  معظم شهدا  خانواده  ایتام، 

ماه بهار قرآن است.
وی با بیان اینکه برگزاری شب شعر و جشن ولادت 
امام حسن مجتبی)ع( از دیگر برنامه های این سازمان 
در ماه رمضان است، اضافه کرد: برپایی مراسم ویژه 

لیالی قدر و شهادت مولی الموحدین حضرت علی )ع( 
از مواردی است که در دستور کار این سازمان قرار 

معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگری منطقه آزاد انزلی اظهار داشت:

تبلور برنامه های مذهبی ، فرهنگی و ورزشی منطقه آزاد انزلی در ماه مهمانی خدا
مساجد،  فعال  مشارکت  با  برنامه ها  این  که  دارد 
به  اسلامی  شوراهای  اعضای  و  مذهبی  کانون های 

اجرا در می آیند.
فاتحی از برگزاری مسابقات ورزشی با هدف حفظ 
ماه  مناسبت  به  عمومی،  نشاط  و  شور  و  سلامتی 
حضور  و  داد  خبر  منطقه  سطح  در  رمضان  مبارک 
را فرصت مناسبی  ایام  این  گسترده گردشگران در 
این  شئونات  حفظ  زمینه  در  فرهنگ سازی  جهت 
ماه عزیز عنوان کرد و گفت: در برنامه ها و خدمات 
تاکید  با  رمضان  مبارک  ماه  در  شده  گرفته  درنظر 
رعایت  بر  نظارت  لزوم  گرامی،  مهمانان  تکریم  بر 
محدوده  در  رمضان  مبارک  ماه  اسلامی  شئونات 
دارد  قرار  کار  دستور  در  گردشگری  و  تجارت  فاز 
و  محیطی  تبلیغات  ابزارهای  از  مسیر  این  در  و 
فرهنگ سازی،  جهت  اطلاع رسانی  بروشورهای 

استفاده می شود.
معاون فرهنگی اجتماعی گردشگری سازمان منطقه 
آزاد انزلی با اشاره به برگزاری مراسم تجلیل از مبلغین 
ماه مبارک رمضان؛ اضافه کرد: پرسنل معاونت های 

حراست  همکاران  همراه  به  اقتصادی  و  فرهنگی 
و  انتظامی  نیروی  مشارکت  با  و  سازمان  فیزیکی 
حفظ  راستای  در  رمضان  مبارک  ماه  ایام  در  بسیج 
نحوه  بر  مستمر  نظارت  به  اقدام  اسلامی  شئونات 
فعالیت  مجوز  دارای  اماکن  در  غذایی  مواد  عرضه 
نموده و نظارت مداومی بر عملکرد کسبه در رعایت 
قیمت کالاهای مصرفی در محدوده منطقه آزاد انزلی 

اعمال می شود.
و  آداب  رعایت  بر  تاکید  ضمن  پایان  در  فاتحی 
این  کرد:  تصریح  منطقه  در  رمضان  ماه  فرایض 
سازمان ضمن اجرای فریضه مهم امر به معروف و 
نهی از منکر و راهکارهای تعمیق مفاهیم و افزایش 
رعایت شعار دینی در سطح منطقه، از پیشنهادات و 
نظرات ارشادی ائمه جمعه و جماعات منطقه بهره مند 

می شود.
گفتنی است در ۲۸روستای محدوده منطقه آزاد انزلی 
بوده  فعال  ۴نمازخانه  و  متبرکه  ۵بقاع  و  ۳۵مسجد 
برگزار  اماکن  این  در  و مذهبی  قرآنی  برنامه های  و 

می گردد.

افزایشحجممبادلاتایرانوروسیهباراهاندازیبندرکاسپین به همت سازمان منطقه آزاد انزلی صورت گرفت:
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گفت و گو با سمير تارتار عضو هيات مديره جامعه فعالين اقتصادى منطقه آزاد قشم

مشوق های مناطق آزاد با توجه به دستورالعمل های جدید در حال از بین رفتن است

SPECIAL CASESپرونده ویژه

مجلس

 لطفا در ابتدا در خصوص حوزه های فعالیتی که در 
منطقه آزاد قشم دارید، توضیح فرمایید؟

و ساخت  عمرانی  حوزه  در  از سال 1374  را  خود  کار  ما  مجموعه 
مجتمع هاى تجارى با فعالیت در شهر درگهان قشم شروع کرد و 
در مجتمع هاى صدف، مروارید، زمرد و دریا سرمایه گذارى کرده و 
ساخت آن انجام دادیم که همه این مجتمع ها در حال بهره بردارى 
هستند، همچنین در حال حاضر مجتمع میلاد قشم را در شهر قشم 
در دست افتتاح داریم که اکثر غرفه  هاى تجارى این پروژه تحویل 
داده  شده است. تاکنون در شهر درگهان بالغ بر 3000واحد تجارى 
ایجاد و تحویل خریداران داده ایم و هم اکنون بالغ بر 95درصد از 

این تعداد در حال فعالیت تجارى هستند.
از  یکی  و  کرده  ورود  گردشگرى  حوزه  به  سال 1385  از 
چارترکنندهاى مسیرهاى مختلف پروازى به قشم بوده ایم که ورود 
داشتیم؛  قشم  به  سال 1388  در  را  ماهان  شرکت  ایرباس  اولین 
همچنین هواپیمایی کیش ایر را در مسیر دبی و آسمان را در مسیر 
شیراز  از  آسمان  پروازهاى  کننده  شروع  اولین  که  داشتیم  شیراز 
چارترکننده  شرکت  است.  داده  انجام  ما  مجموعه  نیز  را  قشم  به 
پروازى ما مهاجر اختر قشم بوده است که پس از تاسیس شرکت 
قشم ایر و اولین پرواز این شرکت با فوکر 50 نیز مجددا به عنوان 
قشم  به  دبی  مسیر  در  هم  قشم ایر  هواپیمایی  چارترکننده  اولین 
المپیک  اقامت در هتل  با  را  فعالیت داشتیم و مسافران ویزا چنج 
المپیک  هتل  هم  گردشگرى  اقامتی  حوزه  در  می دادیم.  پوشش 
قشم از دیگر امکانات ما بشمار می آید. در حال حاضر هم بنده به 
عنوان رئیس هیات مدیره جامعه آژانس داران جزیره قشم مشغول 

به فعالیت هستم.

 با توجه به میزان سرمایه گذاری مجموعه شما در 
حوزه های مختلف در قشم اعم از عمرانی و گردشگری، 

چه میزان اشتغال زایی داشته اید؟
ما بیش از 3000غرفه تجارى در درگهان ساخته ایم و با توجه به 
میانگین  اگر  هستند،  فعال  مراکز  این  95درصد  از  بیش  که  این 
نظر  در  مستقیم  صورت  به  را  غرفه  هر  براى  اشتغال  زایی  2نفر 
بگیریم، مجموعا در حدود 6000نفر اشتغال زایی در حوزه عمرانی 
پرسنل  هم  200نفر  حدود  بر  بالغ  اینکه  جز  به  نموده ایم،  ایجاد 
به  مشغول  مختلف  بخش هاى  در  که  هستند  شرکت  مستقیم 
فرهنگی  باشگاه  یک  ما  موضوعات  این  کنار  در  می باشند.  کار 
که  داریم  درگهان  درشهر  هم  را  درگهان  استقلال  به نام  ورزشی 
مي باشد؛  مجموعه  این  به  متعلق  قشم  طبیعی  چمن  زمین  تنها 
فوتسال  زمین  هم  و  طبیعی  چمن  زمین  هم  ما  مجموعه  این  در 
چمن مصنوعی داریم و با رایزنی هایی که با جناب مهندس مومنی 
ایجاد  داشتیم، قرار بر این شد که سازمان قطعه زمینی هم براى 
این مجموعه اختصاص دهند. هدف  به  سالن ورزشی چندمنظوره 
ما در حوزه فرهنگی و ورزشی موضوع اشتغال زایی نیست؛ چراکه 
خواستیم در کنار فعالیت هاى اقتصادى، کارهاى فرهنگی هم براى 
300نفر  تا   250 بر  بالغ  مجموعه  این  در  که  باشیم  داشته  جامعه 
و  هستند  ما  پوشش  زیر  پیشکسوتان  تا  10سال  زیر  نونهالان  از 

فعالیت ورزشی را به صورت رایگان انجام مي دهند.

 مهم ترین دلیلی که شما جزیره قشم را به عنوان 
نقطه فعالیت های اقتصادی، گردشگری و عمرانی خود 

انتخاب کرده اید، چه بوده است؟
مهم ترین دلیل این امر آن است که بنده خود بومی منطقه هستم و 
اصالتا اهل درگهان می باشم و در جهت آبادانی و توسعه منطقه خود، 
فعالیتم را از قشم و شهر درگهان آغاز کرده و پس از سال 1370 که 
شهرستان قشم به منطقه آزاد قشم تبدیل شد، فرصت بسیار خوبی 
افزایش  را  سرمایه گذارى هایمان  حوزه  بتوانیم  تا  گرفت  صورت 
را  لازم  حمایت هاى  هم  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  واقعا  و  دهیم 
انجام  در جهت ساخت مجتمع هاى تجارى و کارهاى زیرساختی، 
به  سرمایه گذارى  مختلف  حوزه هاى  در  که  مشوق هایی  می داد؛ 
اهرم  بزرگترین  شد،  ایجاد  شهر  این  در  قشم  آزاد  منطقه  واسطه 

استقبال ما در حوزه سرمایه گذارى در جزیره قشم بود.

فعالیت های  عمده  صحبت های تان،  به  توجه  با   
این  در  قشم  آزاد  منطقه  شکل گیری  با  شما  اقتصادی 
فعالین  جز  شما  تعبیری  به  و  است  شده  آغاز  منطقه 

اقتصادی متولد منطقه آزاد قشم هستید؟
فعالیت هاى  و  هفتاد  دهه  در  را  خود  عمرانی  فعالیت هاى  ما  بله؛ 

گردشگرى را نیز از دهه هشتاد آغاز کرده ایم.

اقتصادی  توسعه  در  را  قشم  آزاد  منطقه  نقش   
ارزیابی  چگونه  منطقه  این  بومی  مردم  و  قشم  جزیره 

می کنید؟
جزیره قشم از لحاظ تجارى سابقه بسیار دیرینه اى دارد، به عنوان 
و  کالا  ورود  محل  قدیم  از  قشم  جزیره  و  درگهان  سواحل  نمونه 
تجارت در این منطقه بوده است، اما به صورت سیستماتیک از قدیم 
صرفا بحث تجارت و فروش جنس در جزیره مطرح بوده و به هیچ 
دلیل  همین  به  شاید  حتی  و  نداشته  جزیره  در  گردشگر  ما  عنوان 
و همچنین مشکلات  نداشتیم  در جزیره  مناسب هم  اقامتی  محل 
بسیار زیادى در حوزه هاى زیرساخت مثل آب و برق وجود داشت؛ 
برق  دارم،  یاد  به  بنده  که   69 و  سال هاى 68  از  نمونه  عنوان  به 
به صورت جیره بندى بود و واقعا جزء مناطق محروم کشور به حساب 
می آمدیم. پس از ایجاد منطقه آزاد قشم، به لطف خدا زیرساخت ها 
شکل گرفت، فرودگاه، اتصال به شبکه برق و جاده هاى دسترسی 
زیادى در جزیره ایجاد شد که بسیار به توسعه منطقه کمک کرد و 
به عنوان یک مکان  آزاد  منطقه  با  باید گفت که قشم  تعبیرى  به 
براى توسعه و سرمایه گذارى با جاذبه هاى بسیار زیاد گردشگرى به 
سرزمین اصلی معرفی شد و اگر بخواهیم قبل از منطقه آزاد و بعد از 
منطقه آزاد را مقایسه کنیم، این قیاس امکان  پذیر نمی  باشد؛ افرادى 
که در طول این مدت این سه دهه به قشم رفت و آمد داشته  اند، این 
تغییرات را به وضوح لمس می کنند و شاید براى افرادى که در این 
سال ها در جزیره ساکن بودند، این حس خیلی وجود نداشته باشد، 

ولی افرادى که قبل از منطقه آزاد به جزیره آمدند و بعد از منطقه آزاد 
شدن هم به جزیره ورود پیدا کردند این تغییرات و میزان پیشرفت را 

به خوبی دیده و لمس می  کنند.
به هر حال پر واضح است که دلیل اصلی پیشرفت شهر قشم نسبت 
به شهرهاى دیگر استان، مسلما به خاطر منطقه آزاد شدن آن است؛ 
البته باید بگویم که شاید انتظارها از منطقه آزاد قشم بیش از حد بوده 
است، تا جایی که خیلی ها ما را با کیش مقایسه می کنند و می گویند 
نسبت  آن  به  قشم  ولی  کرده  پیدا  توسعه  اندازه  این  تا  کیش  که 
توسعه اى نداشته است؛ که این موضوع هم دلایل خودش را دارد که 

اگر فرصتی باشد می توانم خدمت شما عرض کنم.

 قطعا مایل هستیم که این موضوع را از زبان یک 
با  چرا  که  شویم  جویا  آزاد  مناطق  در  اقتصادی  فعال 
فاصله  با  چابهار  و  قشم  آزاد  مناطق  اینکه  به  توجه 
نتوانستند  گرفتند،  شکل  کیش  نسبت  به  کمی  زمانی 
به  توجه  با  خصوصا  مختلف  حوزه های  در  کیش  مانند 
پیدا  توسعه  گردشگری  بزرگ  ظرفیت های  تشابهات 

کنند؟
شاید یکی از مهم ترین دلایل در توسعه کیش این بوده که یکسرى 
از زیرساخت ها قبل از منطقه آزاد شدن وجود داشته و با توجه به 
بافت جمعیتی کمترى که از لحاظ بومیان در آنجا حضور دارند و 
نظر  در  با  و  کیش  به  قوى  بسیار  سرمایه گذاران  ورود  همچنین 
گرفتن وسعت کم آن جزیره، به هر حال کارى که در کیش انجام 
ساحل  به  بودن  دور  همین  و  می آید  به چشم  به سرعت  می شود 
سرزمین اصلی نسبت به قشم نیز مزیت هایی را براى کیش ایجاد 
کیش  به  سرمایه گذارى  براى  نتواند  کسی  هر  شاید  که  می کند 
بسیار  نقاط  سایر  با  مسافرین کیش هم  و حتی سطح   کند  ورود 
کیش  به  پروازى  صورت  به  مسافرین  اکثر  چراکه  است،  متفاوت 
نسبت  به  پروازى  و گردشگر  بالطبع سطح مسافر  و  سفر می کنند 
مسافرینی که به قشم می آیند مسلما سطح بالاترى دارد؛ تا 5سال 
پیش اکثر مسافرین ورودى به قشم صرفا براى خرید می آمدند و 
به تازگی نگاه گردشگرى در جزیره براى مسافرین و گردشگران 
جا افتاده است و واقعا به حمدالله به حوزه گردشگرى قشم توجه 
حوزه  این  در  خوبی  پیشرفت  شاهد  ساله  چند  این  در  و  می کنند 
بوده ایم و درواقع اکنون قشم به عنوان یک محل گردشگرى در 
کشور مطرح است و این اتفاق جاى شکر دارد، ولی در حال حاضر 
در قشم به جد مشکل اقامتی خوب و مناسب داریم، زیرساخت هاى 
اقامتی در قشم بسیار ضعیف است، تا جایی که حتی در قشم یک 

هتل پنج ستاره وجود ندارد.

 شما به عنوان یک فعال اقتصادی در حوزه عمرانی 
در  سرمایه گذاری  به  اقدام  تاکنون  چرا  گردشگری  و 
آیا  نکرده اید؛  جزیره  در  ستاره  پنج  هتل  یک  ساخت 
که  موضوعاتی  به  توجه  با  مسافرین  استقبال  عدم 

فرمودید، دلیل این اتفاق بوده است؟
از نگاه من جزیره قشم صددرصد پتانسیل و ظرفیت دارد، به هیچ 
عنوان این موضوع مطرح نیست که ساخت هتل پنج ستاره کشش 
و یا توجیه اقتصادى ندارد، ولی یکسرى مشکلاتی وجود دارد؛ به 
عنوان مثال در چندین سال اخیر واحدهاى بسیارى در قشم ساخته 
مسکونی  کاربرى  که  8واحدى  عنوان  به  واحدهاى  است،  شده 
داشته اند و اینها با نقشه، بنا و مجوز مسکونی ایجاد گردیده، پس از 
اتمام کار و در زمان بهره بردارى مالکین این واحدها تغییر کاربرى 
البته طی  آنها استفاده کرده اند.  از  آپارتمان  داده و به عنوان هتل 
استاندارد سه و چهار  افتتاح چندین هتل  اخیر شاهد  دو سه سال 
ستاره بوده ایم . حال ببینید چه اتفاقی از سوى این تغییر کاربرى ها 
به وجود آمده است؟ ظرفیت هاى تخت بالا رفته و سرمایه گذارى 
که می خواهد در این بخش ورود کند، هنگامی که با آمار ورودى 
بالانس  وقتی  و  می شود  روبه رو  موجود  اقامتی  تخت  همچنین  و 
متاسفانه  ندارند!  همخوانی  یکدیگر  با  رقم  و  عدد  می دهد،  انجام 
ما  معضلات  از  یکی  هتل،  براى  کردن  صادر  غیراصولی  مجوز 
بحث  و  داشتم  فعالیت  هتلداران  جامعه  در  مدتی  بنده  است.  بوده 
در  نباید  اقامتی  محل هاى  که  بود  این  همیشه  هم  ما  مجادله  و 
مسکونی  شهرک هاى  در  یا  و  باشند  محلات  و  مسکونی  بافت 
مجوز هتل به یک ساختمان مسکونی داده شود، هتل جاى تعریف 
از  باشد، ما که ساحل داریم، چرا هتل هاى ما  باید داشته  شده اى 
ساحل محروم هستند؟ به جز دو و یا سه هتل ساحلی دیگر مرکز 

اقامتی در نوار ساحلی وجود ندارد. متاسفانه براى ایجاد و ساخت 
هتل هاى ساحلی مراجعه داشته ایم، ولی محدودیت  هاى قانونی در 
که  دارد  وجود  ساحلی  محدوده هاى  در  زمین  واگذارى  خصوص 
این همت جناب آقاى مهندس مومنی را می طلبد تا مشکلات را 

برطرف کنند.

 از نگاه شما آیا در چند سال اخیر در حوزه مدیریت 
گردشگری منطقه آزاد قشم شاهد پیشرفت بوده ایم؟

تنزل  گردشگرى  حوزه  در  اخیر  سال  چند  در  گفت  باید  متاسفانه 
داشته ایم، چراکه قبلا معاونت گردشگرى داشته ایم و بعدها تبدیل 

به اداره کل گردشگرى شد و سپس هم مدیر گردشگرى!
براى توسعه گردشگرى قشم نیازمند این هستیم که این مدیریت 
به معاونت گردشگرى تبدیل شود و افرادى هم که در این بخش 
باشند؛ متاسفانه در  باید متخصص آن حوزه  فعالیت می کنند واقعا 
حضور  افرادى  نشده؛  دیده  خیلی  تخصص  بحث  اخیر  سال هاى 
تخصصی  بحث  چون  ولی  کشیدند  هم  زیادى  زحمات  و  داشتند 
وجود نداشته، نتوانسته اند آنگونه که باید و شاید در حوزه گردشگرى 
موفقیت را براى قشم کسب کنند و انتظار داریم که آقاى مهندس 
قبل  جایگاه  به  و  دهند  ارتقا  سازمان  در  را  حوزه  این  مومنی 
معاونت  حاضر  حال  در  البته  برگردانند؛  گردشگرى  معاونت  یعنی 
فرهنگی، اجتماعی و گردشگرى را در سازمان داریم، ولی مدیریت 
گردشگرى به صورت زیرمجوعه این معاونت در حال فعالیت است 
که ما از مدیرعامل محترم سازمان می خواهیم که این مدیریت به 
معاونت گردشگرى تبدیل شود و انشاالله شخصی که توانمندى و 

تخصص گردشگرى را داشته باشد به این سمت منصوب گردد. 

در  مومنی  مهندس  جناب  که  اهدافی  از  یکی   
تا  کنند  تلاش  که  بود  این  داشتند  قشم  آزاد  منطقه 
کنند؛  تبدیل  گردشگر  به  را  منطقه  به  ورودی  مسافر 
چند  این  در  امر  این  آیا  شما  صحبت های  به  توجه  با 
ساله محقق شده و در مجموع دیدگاه شما در خصوص 
در  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  کلان  هدف گذاری های 

حوزه توسعه گردشگری در جزیره چیست؟
به نظر من با حضور مهندس مومنی این مهم در حال رخ دادن است؛ 
ایشان زحمات زیادى در خصوص این موضوع کشیدن، اما براى به 
نتیجه رسیدن بهتر این اهداف، نیازمند همت والاى مسئولین حوزه 
گردشگرى در منطقه می باشد؛ چرا که صرفا معرفی جاذبه هاى طبیعی 
این  از  نگه دارى  توان  خوبی  به  هنوز  ما  چراکه  نیست؛  کافی  قشم 
سرویس  نتوانسته ایم  خوبس  غارهاى  در  مثلا  نداریم،  را  جاذبه ها 
بهداشتی مناسب را براى گردشگر فراهم کنیم، قشم عضو ژئوپارک 
جهانی است و این یک موقعیت استثنایی براى ما محسوب می شود 
که با توجه به طبیعت بکرى که به صورت خدادادى در جزیره وجود 
دارد از آن استفاده کرده و بهره ببریم. باید براى رفاه گردشگران در کنار 
این جاذبه هاى گردشگرى، زیرساخت هاى عمومی هم که به طبیعت 
منطقه صدمه نزند را فراهم کنیم؛ به عنوان مثال نتوانستیم چند قایق 
استاندارد را براى رفاه گردشگر در جنگل هاى حرا قرار دهیم! حتی یک 
قایق استاندارد در اسکه شیب دراز و کندالو که مسافران با آرامش و 
رفاه براى دیدن دلفین ها بروند، وجود ندارد. با توجه به جمعیت کشور، 
هر کجایی که معرفی شود و مردم متوجه شوند که جاذبه اى در این 
مکان ها دارد، قطعا حضور پیدا می کنند، اما واقعا در زیرساخت هاى اولیه 

در حوزه گردشگرى ضعف داریم که باید مرتفع گردند.

 عمده مشکلات شما به عنوان یک فعال اقتصادی 
فعالیت  قشم  آزاد  منطقه  در  مختلف  حوزه های  در  که 

می کنید، چیست؟
مومنی  مهندس  آقاى  جناب  حکم  تمدید  از  پس  به شخصه  بنده 
بسیار خوشحال شدم، به دلیل این که مدیریت ایشان در قشم به 
یک مدیریت واحد تبدیل شده است. اگر شما به ده سال گذشته 
عمر  که  می بینید  کنید،  نگاه  سازمان  مدیریت  خصوص  در  قشم 
عدم  دلایل  از  یکی  و  بوده  اسفبار  قشم  آزاد  منطقه  در  مدیریت 
پیشرفت ما در تمامی زمینه ها در قشم همین عدم ثبات مدیریت 
در جزیره مسلط  کار  امور  بر  تا می خواست  مدیر  است؛ یک  بوده 
کم تر  در  مدیریتش  عمر  کند،  پیاده  را  خودش  برنامه هاى  و  شود 
جناب  ماندن  و  اتفاق  این  می رفت.  و  می شد  تمام  سال  یک  از 
مومنی بسیار رویداد خوبی در جهت توسعه قشم است و به جرات 

دارند  اشراف  قشم  حوزه هاى  تمامی  به  ایشان  بگویم  می توانم 
اول  دوره  طول  در  ایشان  است.  کردن   کار  زمان  الان  واقعا  و 
هم  و  کردند  لمس  را  تنگناها  و  مشکلات  تمامی  خود  مدیریت 
مهندس  مدیریت  زمان  در  قشم  در  خوبی  بسیار  پیشرفت  اینکه 
مومنی داشتیم و امیدوار هستیم که در این دوره جدید شاهد یکی 
از بهترین دوره هاى منطقه آزاد قشم در بحث ایجاد زیرساخت هاى 

باشیم. گردشگرى 
نقش  باید  و  است  مهم  خیلی  هم  خصوصی  بخش  مبحث  البته 
کنند.  پررنگ تر  قبل  نسبت  به  حوزه ها  تمامی  در  را  بخش  این 
سازمان،  محترم  مدیرعامل  نظر  با  قشم  اقتصادى  فعالین  جامعه 
سازمان  اصناف  مدیریت  و  عباسیان  آقاى  جناب  ایشان  معاون 
بودند  ما  حامی  ابتدا  از  واقعا  که  گرفت  سلکی شکل  آقاى  جناب 
از  بخشی  خودشان  اقتصادى  فعالین  که  گذاشتند  این  بر  را  بنا  و 
کار را بر عهده بگیرند و امور را پیش ببرند، البته هنوز این جامعه 
نوپا است؛ انشاالله که بتوانیم براى رسیدن به اهداف ترسیم شده 
و  اول  عنوان هدف  به  گردشگرى  حاضر  حال  در  برداریم.  قدمی 
اصلی، تعریف شده است و ما هیچ راهی جز تقویت زیرساخت هاى 

خودمان و اصلاح آنها نداریم.
در مورد مشکلات هم باید عرض کنیم که ما در جزیره یک سالن 
براى  که  است  نمایشگاه  سالن  نداریم، یک  کنسرت  براى  مناسب 
همه برنامه ها استفاده می شود، سالن نمایشگاه است، سالن کنسرت 
بالاترى  خواسته هاى  واقعا  جوان  نسل  کنونی  شرایط  در  و...  است 
دارد، اینها حداقل هاى زیرساختی است که ما باید داشته باشیم که 
نداریم، یا هتل پنج ستاره، رستوران خوب و... متاسفانه مجددا تاکید 
می کنم که در حوزه گردشگرى تا حدودى ضعیف عمل شده است.

منطقه  قوت  نقطه  شما،  صحبت های  به  توجه  با   
ثبات  را  دوازدهم  و  یازدهم  دولت های  در  قشم  آزاد 

مدیریت آن می دانید؟
صددرصد؛ آقاى مهندس مومنی در دوره اول مدیریت شان بیشتر 
که  گونه  همان  شدند،  آشنا  آن  تنگناهاى  و  مشکلات  جزیره،  با 
کار  زمان  اکنون  کردند  پیدا  که  شناختی  به  باتوجه  کردم  عرض 
و استفاده از تجربه ایشان است. در حال حاضر مدیرعامل منطقه 
اقتصادى  فعالین  و  سرمایه گذاران  از  دارند،  اشراف  موارد  همه  به 
از  مدیریتی  دوره جدید  در  می توانند  قطعا  و  کرده اند  پیدا  شناخت 
استفاده  آوردند،  دست  به  که  تجربه اى  به  توجه  با  سرمایه ها  این 
به  امیدوار  ایشان  مدیریت  تثبیت  با  بسیار  به شخصه  من  و  کنند 
به  هم  ما  به  صدرصد  ابقا  این  و  هستم  قشم  آزاد  منطقه  آینده 
بهترى  نگاه  آینده  به  که  خواهد  کمک  اقتصادى  فعالین  عنوان 

داشته باشیم.

جامعه  مدیریت  هیات  عضو  که  فرمودید  شما   
این  نقش  هستید؛  قشم  آزاد  منطقه  اقتصادی  فعالین 
همچنین  و  جزیره  توسعه  و  کمک  جهت  در  را  جامعه 
رفع موانع سرمایه گذاری تا چه حد تاثیرگذار می دانید؟
ماه است که  آزاد قشم در حدود 6  اقتصادى منطقه  فعالین  جامعه 
فعالیت خود را آغاز نموده و بسیار جوان است؛ اولین کارى که انجام 
دادیم امضاى تفاهم نامه اى با سازمان منطقه آزاد بود تا کلیه کارهاى 
فعالین اقتصادى که با سازمان درگیر هستند را انجام دهیم که تسهیل 
در کار سرمایه گذاران صورت گیرد؛ در حال حاضر اگر سرمایه گذارى 
متاسفانه  چراکه  است،  سردرگم  کمی  شود،  قشم  آزاد  منطقه  وارد 
ما در سازمان طرح جامع و یا بسته هاى سرمایه گذارى مناسب که 
تعریف شده باشند، نداریم. بنده دوستانی در خارج از کشور دارم که 
مایل به حضور در منطقه براى سرمایه گذارى می  باشند، اما با توجه به 
عدم برنامه هاى جامع و خوب، این اتفاق رخ نمی دهد. هدف گذارى 
ما در جامعه فعالین اقتصادى تسهیل در جذب سرمایه گذار در منطقه 
آزاد قشم است و این که بتوانیم بسته هاى سرمایه گذارى مختلف را 
تدوین کرده و در اختیار سرمایه گذاران قرار دهیم. این بخش مربوط 

به سرمایه گذارى است.
قشم  به  قیمت  ارزان  سفر  نام  به  مدت  کوتاه  چشم انداز  یک  ما 
ما  اصلی  شعارهاى  و  سیاست ها  جزء  امر  این  که  کردیم  تعریف 
به  زنجیره  صورت  به  منطقه  در  گردشگرى  اقتصاد  حوزه  است؛ 
بازار  رستوران ها،  اقامتگاه ها،  ایرلاین،  بحث  است،  متصل  هم 
این  قطعا  باشد،  نداشته  ورود  جزیره  به  مسافر  که  زمانی  تا  و... 
زنجیره نخواهد چرخید؛ مشکلی که در این مسیر وجود دارد، مسئله 

به  تصمیم  که  افرادى  اکثر  است؛  جامعه  در  اقتصادى  مشکلات 
سفر دارند ابتدا به جیب شان نگاه می کنند؛ ما در حال برنامه ریزى 
براى تعریف سفر ارزان براى هموطنان مان به مقصد قشم هستیم 
به  قیمت  حداقل  و  کیفیت  بهترین  با  را  خدمات  کلیه  بتوانیم  تا 
گردشگران ارائه کنیم و فکر می کنم ظرف پنج یا شش ماه آینده 

این مهم محقق شود.

 در پایان اگر صحبتی مانده است، بفرمایید؟
و  دغدغه ها  که  می کنم  تشکر  خوبتان  بسیار  نشریه  و  شما  از  من 
بحث  مهم  نکته  می دهید.  انعکاس  را  اقتصادى  فعالین  مشکلات 
گردشگرى است، در جامعه آژانس داران، ما یکسرى فعالیت ها داریم 
ما  متاسفانه  است،  انجام  حال  در  ما  زیرگروه  مجموعه هاى  در  که 
میراث فرهنگی سازمان منطقه  با مدیرگردشگرى و  چندین جلسه 
آزاد هم در این خصوص داشتیم و از ایشان خواهش کردیم که بحث 
صدور مجوز جدید براى آژانس هاى گردشگرى در قشم متوقف شود؛ 
بالغ بر 42آژانس گردشگرى در این منطقه ثبت شده و این ظرفیت 
در جزیره اشباع گردیده است. وقتی شما بی رویه و در یک فضاى 
محدود مجوز جدید صادر می کنید، به کار دیگر آژانس ها لطمه وارد 
مستثناهایی  باید  جدید  مجوزهاى  اعطاى  براى  اینکه  یا  می شود، 
درنظر گرفته شود، یعنی یا یک سرمایه گذارى جدید و خاص و یا 
یک ایده نو در پشت مجوز وجود داشته باشد که فعالین آژانس هاى 
پروانه هاى  صدور  شاهد  باز  متاسفانه  ولی  نمی دهند،  انجام  کنونی 

جدید بدون هیچ اتفاق و یا ایده خاصی هستیم. 
در بحث حوزه گردشگرى نیز مدیریت جامع نداریم، اگر ما طرح و 
باشیم،  داشته  قالب یک طرح جامع  در  را  بسته هاى گردشگرى  یا 
به  علاقه مند  که  هستند  سرمایه گذارانی  کنیم؛  پیشرفت  می توانیم 
حوزه هاى  در  می توانند  و  می باشند  بخش  این  در  گذارى  سرمایه 
بخش  در  را  اتفاقات  این  متاسفانه  اما  کنند،  کمک  زیرساختی 
تمدید حکم  به  توجه  با  امیدواریم  و  نمی  بینیم  سازمان  گردشگرى 
جناب مهندس مومنی شاهد یک بازنگرى جدى در این بخش باشیم.

موقعیت هاى  جامع  طرح  تصویب  عدم  مشکلات،  از  دیگر  یکی 
گردشگرى جزیره قشم است که به ما لطمه زیادى می زند.

مسیر  در  بزرگ  بسیار  مشکلات  جز  نیز  بانکی  اعتبارات  موضوع 
بانک هاى  به  ما  وقتی  است؛  کشور  آزاد  مناطق  در  سرمایه گذارى 
مناطق آزاد براى دریافت اعتبار مراجعه می کنیم، می بینیم که سقف 
اعتبارى بسیار پایین با سودهاى بالا مانند سرزمین اصلی می باشد 
و وقتی سراغ بانک ها سرزمین اصلی می رویم به ما جواب می دهند 
قانون ما  آزاد شامل  نیستید و مناطق  که شما جزء سرزمین اصلی 
نمی شود! این مشکلات و قوانین بانکی به واقع سرمایه گذاران و فعالین 
دنیا سرمایه گذاران  تمام  در  اذیت می کند.  را  آزاد  مناطق  اقتصادى 
بخشی از حجم سرمایه گذارى خود را در قالب فاینانس یا تسهیلات 
بانکی از بانک ها دریافت می کنند، ولی در مناطق آزاد صرفا چشم به 
جیب سرمایه گذاران دوخته  اند و این نوع نگاه و عدم حمایت، خیلی از 

پروژه ها را براى سرمایه گذاران غیرقابل توجیه مالی می کند.
براى  رسانه اى  و  قوى  تریبون  واقعا  ما  هم  تبلیغاتی  حوزه  در 
خودمان در مناطق آزاد نداریم و می طلبد که یک شبکه رسانه اى 
و تلویزیونی به حوزه هاى رسانه اى مناطق آزاد اضافه شود تا بتواند 

زبان گویاى این مناطق باشد.
به واقع باید گفت ما در حوزه هاى مختلف هیچ تفاوتی با سرزمین 
توجه  با  آزاد  مناطق  بیشتر مشوق هاى  تعبیرى  به  و  نداریم  اصلی 
به دستورالعمل هاى جدید در حال از بین رفتن است، مانند مباحث 
بحث  جدیدا  متاسفانه  که  و گمرک  مالیاتی   حوزه هاى  به  مربوط 
ثبت سفارش و استقرار گمرک کشور به جاى گمرک سازمان منطقه 
بلاتکلیف  و  سردرگم  را  اقتصادى  فعالین  و  سرمایه گذاران  آزاد، 
بابت  توقیف حساب هاى سرمایه گذاران  نموده است و حتی شاهد 
مبحث  قانون  طبق  که  صورتی  در  بود ه ایم!  مالیاتی  مشکلات 
معافیت مالیاتی داریم که رعایت نمی شود. به جرات می توان گفت 
که در حال حاضر ما فقط اسم مناطق آزاد را یدک می کشیم و همه 

قوانین عینا همانند سرزمین اصلی است.
و در آخر مهم ترین موضوع در مسیر توسعه، تاکید دارم مبحث مالی 
و بانکی است که فکر می کنم باید در رده هاى بالاى مدیریتی در 
این خصوص راهکارى براى مناطق آزاد دیده شود؛ باید اصلاحاتی 
در حوزه هاى تخصصی مناطق آزاد انجام دهیم تا بتوانیم نظاره گر 
پیشرفت این مناطق باشیم و تا زمانی که گره هاى مالی و بانکی را 
در مناطق آزاد کشور رفع نکنیم، نمی توانیم شاهد گشایش خاصی 

در این مناطق در کلیه حوزه ها باشیم.

بی شک یکی از تاثیرگذارترین ابزار مناطق آزاد کشور در 
خصوص جذب سرمایه گذاری و حضور فعالین اقتصادی، 
مشوق ها و امتیازات این مناطق نسبت به سرزمین اصلی 
در بخش های اقتصادی مختلفی از جمله امور مربوط به 
گمرک، معافیت های مالیاتی، سرعت در اعطای مجوزهای 

اقتصادی، تجاری و مواردی از این قبیل است.
در چند ماه گذشته یکسری از مصوبات هیات دولت در 
خصوص مناطق آزاد باعث ایجاد مشکلات بسیاری برای 
از باب عدم حضور  اقتصادی و همچنین نگرانی  فعالین 
فعالین جدید به واسطه این مصوبات که عملا مشوق های 
و مرز  برده  بین  از  تا حدود زیادی  را  آزاد کشور  مناطق 
یکدست  تقریبا  را  آزاد  مناطق  و  اصلی  سرزمین  بین 
در  اقتصادی  فعالین  نگرانی  و  نارضایتی  موجب  کرده 
مناطق آزاد گردیده است، از این رو گفت و گویی با عضو 
هیات مدیره جامعه فعالین اقتصادی منطقه آزاد قشم که 
در   سرمایه گذاران  و  اقتصادی  فعالین  از  یکی  نیز  خود 

مناطق آزاد است انجام داده ایم که در ادامه می خوانیم.

گفت و گو : فریبا شیخی

به واقع بايد گفت ما در 
حوزه هاى مختلف هيچ 

تفاوتی با سرزمين اصلی 
نداريم و به تعبيرى بيشتر 
مشوق هاى مناطق آزاد با 
توجه به دستورالعمل هاى 
جديد در حال از بين رفتن 

است، مانند مباحث مربوط 
به حوزه هاى مالياتی  و 

گمرك كه متاسفانه جديدا 
بحث ثبت سفارش و 

استقرار گمرك كشور به 
جاى گمرك سازمان منطقه 

آزاد، سرمايه گذاران و 
فعالين اقتصادى را سردرگم 

و بلاتکليف نموده است 
و حتی شاهد توقيف 

حساب هاى سرمايه گذاران 
بابت مشکلات مالياتی 
بود ه ايم! در صورتی كه 

طبق قانون مبحث معافيت 
مالياتی داريم كه رعايت 

نمی شود. به جرات می توان 
گفت كه در حال حاضر 

ما فقط اسم مناطق آزاد 
را يدك می كشيم و همه 

قوانين عينا همانند سرزمين 
اصلی است

ما يک چشم انداز كوتاه 
مدت به نام سفر ارزان 
قيمت به قشم تعريف 
كرديم كه اين امر جزء 
سياست ها و شعارهاى 
اصلی ما است؛ حوزه 

اقتصاد گردشگرى در 
منطقه به صورت زنجيره 

به هم متصل است، 
بحث ايرلاين، اقامتگاه ها، 

رستوران ها، بازار و... 
تا زمانی كه مسافر به 
جزيره ورود نداشته 

باشد، قطعا اين زنجيره 
نخواهد چرخيد؛ مشکلی 
كه در اين مسير وجود 
دارد، مسئله مشکلات 

اقتصادى در جامعه است؛ 
اكثر افرادى كه تصميم 
به سفر دارند ابتدا به 

جيب شان نگاه می كنند؛ ما 
در حال برنامه ريزى براى 
تعريف سفر ارزان براى 
هموطنان مان به مقصد 
قشم هستيم تا بتوانيم 

كليه خدمات را با بهترين 
كيفيت و حداقل قيمت به 

گردشگران ارائه كنيم

با بررسی شرایط اقتصادى کشور در سال هاى گذشته مشاهده می گردد که سیاست  هاى حاکمیت در سخت گیرى 
واردات با تصور حمایت از تولید داخلی بوده است، در صورتی که تنها راه حمایت از تولیدکنندگان داخلی، تصویب 
قوانین تسهیل گرانه و اجراى کامل آنها می باشد. در شرایط کنونی دو مشکل اساسی در کشور داریم؛ اول اینکه 
شخصی  تفسیر هاى  دوم  مشکل  و  نمی شوند  اجرا  و صحیح  کامل  صورت  به  یا  نشده  اجرا  قوانین  از  بسیارى 

کارشناسان از قانون و بخشنامه ها می باشد.
 ما در کشور قوانین دائمی و موقت بسیار زیادى براى تولید و سرمایه گذارى داریم، مانند قانون هدفمندى یارانه ها، 
قانون برنامه ششم توسعه کشور و قانون چگونگی اداره مناطق آزاد کشور که در صورت اجراى صحیح و کامل 
آنها امروز باید شاهد مشکلات کمترى به ویژه در مناطق آزاد کشور می بودیم. یک مثال ساده در مورد عدم اجراى 
صحیح قوانین، اختصاص نیافتن سهم 30درصد تولید در قانون هدف مندى یارانه ها از سال 1389 تا امروز می باشد. 
سوال قابل تامل این است که پس از گذشت بیش از 8سال چند درصد فعالان اقتصادى توان ادامه این مسیر 
پرفشار بدون حمایت قانونی را خواهند داشت؟ مسئولان کشور و به صورت خاص مسئولان مناطق آزاد باید به 
این مهم بی اندیشند که سهم فعالان بخش خصوصی در تصویب قوانین، مصوبات و بخشنامه ها چقدر می باشد که 

امروز باید هزینه هاى عدم اجراى صحیح آنها را به تنهایی بپردازند.
از سوى دیگر اگر به آمار وزارت صنایع درباره شاخص هاى کلان اقتصاد در سال گذشته توجه کنیم، مشاهده 
می گردد که ایران در شاخص رقابت پذیرى صنعتی رتبه 66، شاخص شدت صنعتی شدن رتبه 48، شاخص سهولت 
انسانی رتبه 69  اقتصادى رتبه 155 و در نهایت در شاخص توسعه  فضاى کسب و کار رتبه 120، شاخص رونق 
جهان را دارد. چند درصد از مسئولان مرتبط با بخش صنعت و تولید از این آمار مطلع هستند و براى بهبود آنها 

گام برمی دارند؟
از تولیدکننده داخلی 100مرحله داشته باشد، 99مرحله آن به ساختار  کارشناسان اقتصادى معتقدند اگر حمایت 
و  باکیفیت  تولید  تقویت  براى  بسترسازى  در  را  خود  نقش  سه گانه  قواى  که  زمانی  تا  و  برمی گردد  حاکمیت 

رقابت پذیر به درستی ایفا نکنند، حمایت واقعی از تولید صورت نخواهد پذیرفت. 
 با اینکه همگان یقین دارند که در شرایط اقتصادى امروز، مناطق آزاد کشور به شرط اجراى صحیح قوانین می توانند 
نقش کلیدى در برون رفت از مشکلات اقتصادى کشور، افزایش تولید و رقابت پذیرى تولیدات داخلی داشته باشند، 
اما  تصمیم سازى هاى ناصحیح و غیرکارشناسی درباره فعالیت اقتصادى مناطق جاى بسی تامل دارد. براساس 
ماده 1 قانون چگونگی اداره مناطق آزاد، هدف از تشکیل این مناطق، تسریع و تسهیل در انجام امور سرمایه گذارى 
و تولید می باشد و طبق ماده 4 مقررات صادرات، واردات و امور گمرکی مناطق آزاد مصوب 1373.02.19  وزراى 
عضو شورایعالی مناطق آزاد، ترتیب ورود کالا به منطقه تابع ضوابط تعیین شده به وسیله سازمان منطقه است که 
با کمترین تشریفات انجام می شود. اما امروز شاهد آن هستیم مسئولانی به غیر از مدیران مناطق آزاد و بدون 
توجه به قوانین خاص حاکم در مناطق، تصمیم می گیرند که براى ورود کالا به مناطق آزاد باید ثبت سفارش )که 
طبق قانون مختص کالاهاى ترخیص قطعی می باشد( صورت گیرد و این امر مغایر قانون و اهداف درنظر گرفته 

شده در قانون چگونگی اداره مناطق آزاد می باشد.
به ماده 13  امور مالیاتی  آزاد، عدم توجه سازمان  از نکات قابل تامل در راستاى اجراى ناصحیح قوانین مناطق 
قانون چگونگی اداره مناطق آزاد، ماده 146 قانون مالیات هاى مستقیم و تبصره ماده 190 قانون مالیات هاى مستقیم 
در خصوص شرط برخوردارى از معافیت فعالان اقتصادى مناطق آزاد می باشد؛ که به تبع آن شاهد برخوردهاى 
سلیقه اى و غیرقانونی برخی کارشناسان با پرونده هاى مالیاتی این مناطق و مشمول نمودن تولیدکنندگان جهت 
پرداخت مالیات می  باشیم. با این اقدامات کلید مناطق آزاد کشور در اختیار  گمرک و سازمان امور مالیاتی قرار 

خواهد گرفت . 
امروز شرایط  اقتصادى مناطق آزاد باید به نوعی مدیریت گردد که آرامش فضاى کسب و کار و کاهش هزینه 
براى فعالین اقتصادى محقق شود . اینکه براى درست کردن ابرو ، به چشم ها آسیب برسانیم جاى نگرانی است و در 
سال حمایت از تولید ایرانی نمی تواند پیام هاى خوبی براى تولیدکنندگان به همراه داشته باشد. تصمیمات و اقدامات 
صورت گرفته در راستاى تضعیف تولید باکیفیت و عدم رقابت پذیرى تولیدات داخلی در بازار رقابتی امروز می باشد.
 لذا با توجه به مطالب ذکر شده انتظار می رود دبیرخانه مناطق آزاد کشور به جاى تعامل بیش از حد با سازمان هاى 
مذکور، اقدامات لازم در خصوص پیگیرى جارى شدن کامل قوانین حاکم در مناطق به  ویژه قوانین امور گمرکی 
و در این راستا حذف مصوبه ثبت سفارش براى کالاهاى وارداتی به مناطق آزاد، همچنین توجیه مسئولان ارشد 
و کارشناسان سازمان امور مالیاتی در خصوص صدور معافیت بی قید و شرط به فعالان اقتصادى منطقه  براساس 
شرایط قانونی طبق سنوات گذشته، اقدامات جدى به عمل آورد و آرامش را به فضاى کسب و کار مناطق آزاد 
بازگرداند؛ در غیر این صورت آینده نامعلوم در انتظار فعالان اقتصادى به ویژه تولیدکنندگان مناطق آزاد خواهد بود.                                                                 

یادداشت

عقيل حق شناس

آينده نامعلوم در انتظار توليدكنندگان مناطق آزاد

اخبار مناطق آزاد

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس از تلاش همه جانبه براى رونق تولید و گسترش صادرات خبر داد.
محسن نریمان بیان کرد: تعامل و همکارى دو سویه بین مناطق آزاد و صدا و سیما و نگاه رسانه اى مسئولان این 

حوزه در دستیابی به اهداف تعیین شده بسیار مهم است.
از جمله بخش هاى مهم نظام اقتصادى کشور هستند، افزود: مناطق آزاد به  اینکه مناطق آزاد  با اشاره به  وى 
واسطه قرار گرفتن در حوزه استثنائات تجارى، بسترى براى توسعه اقتصادى و صنعتی هستند و مسیر را براى ورود 

به بازارهاى جهانی از طریق تقویت تولید، صادرات و سرمایه گذارى خارجی براى اقتصاد کشور فراهم می کنند .
نریمان نقش منطقه آزاد تجارى- صنعتی ارس را در اقتصاد استان و کشور همچنین رقابت با بازارهاى جهانی مهم 
خواند و خاطر نشان کرد: صادرات و سرمایه گذارى، تسهیل در توسعه و عمران، مبادلات کالا و تجارت و جذب 
سرمایه گذارى خارجی از مهم ترین اهداف مناطق آزاد است و صدا و سیما می تواند نقشی تعیین کننده در رسیدن 

به اهداف پیش رو و مسیر توسعه و پیشرفت این منطقه داشته باشد.
آزاد  پتانسیل هاى منطقه  قابلیت ها و  اشاره به ظرفیت ها،  با  نیز  آذربایجان شرقی  مدیرکل صدا و سیماى مرکز 
تجارى-صنعتی ارس گفت: باید فرصت هاى سرمایه گذارى این منطقه به نحو شایسته به مردم در داخل و خارج 

کشور معرفی شود .
سیدمحسن لطیفی گفت: ایجاد عزم ملی براى تقویت رویکرد بنگاه هاى اقتصادى از جمله مناطق آزاد، از مهم ترین 

رسالت رسانه ها است .
وى افزود: صدا و سیما می تواند با تعامل و همکارى دو سویه با منطقه آزاد تجارى -صنعتی ارس؛ فرصت هاى 

اقتصادى و سرمایه گذارى زیادى علی الخصوص براى حضور موفق در بازار کشورهاى خارجی ایجاد کند.
مدیرکل صدا و سیماى مرکز آذربایجان شرقی نقش و اهمیت رسانه ملی را در بهره گیرى از توان کارشناسی و 
تخصصی خود در رونق اقتصادى کشور مهم خواند و خاطر نشان کرد : سعی و تلاش همکاران ما درحوزه برنامه سازى 

اقتصادى، کمک به رونق تولید و گسترش صادرات است و در این امر از هیچ کوششی دریغ نخواهیم کرد.

غلامرضا شریعتی، استاندار خوزستان در نشست کارگروه رفع موانع تولید صنعتگران منطقه آزاد اروند که در محل سازمان 
منطقه آزاد اروند برگزار شد، اظهار داشت: چنانچه بدون هماهنگی با ستاد تسهیل برق واحد صنعتی قطع ، با دستگاه مربوطه 

برخورد می کنیم.
وى افزود: نهایت تلاش براى حمایت از تولیدکننده در استان خوزستان وجود دارد، اما باید صنعتگر نیز ملاحظه لازم را انجام 

دهد و چنانچه تولیدکننده توان پرداخت هزینه هاى جارى خود را نداشته باشد، فعالیت آن منطقی نیست.
وى تاکید کرد: دستگاه هاى خدماتی آب، برق، گاز و تلفن به  هیچ وجه بدون هماهنگی با ستاد تسهیل یا فرماندار حق قطع 
خدمات خود را ندارند. استاندار خوزستان گفت: باید یکی از کارگروه هاى ستاد تسهیل ظرف یک ماه آینده در منطقه آزاد اروند 

تشکیل شود تا مسائل مرتبط در این کارگروه در این ستاد بررسی شود.
وى افزود: واحدهاى خدمات رسان نباید واحدهاى تولیدى را از صرفه خارج کنند یا به امنیت اقتصادى واحدها ضربه بزنند و 

دلیلی براى این کار نیست.
شریعتی عنوان کرد: این کار ظلم به سرمایه گذارى و فضاى کسب  و کار در کشور است. فضاى کسب  و کار در استان خوزستان 

ضعیف تر از متوسط کشور است.
استاندار خوزستان گفت: این  که ادارات آب، گاز و برق هزینه نیاز دارند، درست است؛ اما این موضوع نباید سبب تعطیل شدن 

واحدهاى تولیدکننده شود.
وى عنوان کرد: باید ببینیم کارى که انجام می دهیم چه اثرى بر تولید دارد و آیا به آن آسیب می زند یا نه، باید این موارد را 

حتما مدنظر قرار دهیم و زمینه هاى اشتغال را بیشتر کنیم.
شریعتی اعلام کرد: دستگاه هاى خدمات رسان باید طورى رفتار کنند که تولیدکننده امکان ادامه حیات داشته باشد و انتظار 

داریم در این زمینه ها تلاش شود.

تلاش همه جانبه براى رونق توليد و گسترش صادرات در ارس

دستگاه  هاى خدمات رسان حق قطع خدمات را بدون هماهنگی ندارند

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس بیان داشت:

استاندار خوزستان تاکید کرد:

مجلس

حجت الاسلام والمسلمین منتظرى دادستان کل کشور در دیدار اعضاى هیات تحقیق و تفحص قاچاق کالا و ارز 
با اشاره به اینکه در خصوص موضوع قاچاق کالا و ارز حرف براى گفتن زیاد است اما در عین حال در کنار تمام 
حرف ها باید به جد وارد میدان عمل شد، بیان داشت: قاچاق کالا و ارز ابعاد گسترده اى دارد و تمام قوا باید با 

شناخت دقیق از این ابعاد و با همت و اراده نسبت به کاهش این درد بزرگ اقدام کنند.
منتظرى با تاکید بر اینکه تحقیق و تفحص در مقوله قاچاق کالا و ارز باید کاملا مستند و بدون رنگ و بوى 
سیاسی انجام شود، یکی از آسیب هاى جدى این حوزه را عدم عزم جدى در مبارزه با پدیده قاچاق کالا در همه 
لایه ها عنوان کرد و افزود: تا زمانی که افرادى باشند که از طریق قاچاق کالا و در مسیر مقابله با آن منافعی به 
آنها می رسد، نباید انتظار موفقیت در مبارزه داشت و بر این اساس باید در تحقیق و تفحص موفق از این پدیده، 

ابتدا تابلو و تصویرى شفاف از تمام ابعاد آن ترسیم شود.
دادستان کل کشور تاکید کرد: یکی از مهم ترین مشکلات در حوزه مبارزه با قاچاق کالا و ارز به برخی قوانین 

برمی گردد که کارآمد نیست و باید اصلاح شود.
وى اهتمام و عملکرد جدى و منسجم ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز را خواستار شد و گفت: اعضاى محترم این 
ستاد و نمایندگان سازمان ها و قواى مختلف در این ستاد باید پا به رکاب باشند و با عزم و اراده بیشترى وارد 

میدان شوند.
منتظرى وجود متولیان مختلف در مبارزه با قاچاق کالا و ارز را یکی از موانع موفقیت در مبارزه با این پدیده دانست 
و اظهار کرد: بخش عمده رسیدگی به موضوع قاچاق کالا در سازمان تعزیرات است، بخشی از آن به قوه قضائیه 
مربوط است و در بخش اجرایی نیز سازمان بنادر و کشتیرانی، گمرک، مناطق آزاد و ... عهده دار وظایفی هستند، 

که این چندگانگی مشکل زا و آسیب زاست.
دادستان کل کشور یکی دیگر از اشکالات جدى در روند مبارزه با پدیده قاچاق کالا و ارز را نبود تعریف جامع 
و مانع از قاچاق سازمان یافته توصیف کرد و گفت: نبود تعریف جامع و شفاف از قاچاق سازمان یافته، قضات را 

گرفتار کرده است.
وى تصریح کرد: به دادستان هاى مراکز در استان هایی که بیشتر با پدیده قاچاق کالا مواجه هستند تاکید شده است 

که حتما بازپرس هاى مسلط و آگاه به این بحث را به کار بگیرند.
دادستان کل کشور یکی از بسترهاى گسترش قاچاق کالا را مناطق آزاد اعلام کرد و افزود: متاسفانه مناطق آزاد 
بلیه اى براى قاچاق شده و در کشور ما به جاى آنکه به محلی براى صادرات تبدیل شود، دریچه اى بزرگ و گشاد 

براى ورود کالاى قاچاق شده است.
این مقام قضایی با اشاره به اینکه برخی نمایندگان به دنبال افزایش تعداد مناطق آزاد در کشور هستند، خواستار 

جلوگیرى از این اقدام شد.
و  دادستان هاى عمومی  و  دادستانی کل  آمادگی  بر  پایان سخنان خود  در  منتظرى  والمسلمین  الاسلام  حجت 

انقلاب سراسر کشور به منظور کمک به بهبود فرایند مبارزه با قاچاق کالا و ارز تاکید کرد.

اراک، کمیجان و خنداب در مجلس شوراى  اقتصادى و نماینده مردم  نایب رئیس کمیسیون  علی اکبر کریمی، 
اسلامی گفت: ایجاد 12منطقه ویژه اقتصادى و هشت منطقه آزاد تجارى در کشور در لایحه جدید هیات دولت 
به مجلس ارائه شده است که مراحل پایانی بررسی پیشنهاد ایجاد این مناطق در کمیسیون اقتصادى مجلس در 

حال انجام است.
وى ادامه داد: اکنون هشت منطقه آزاد و 62منطقه ویژه مصوب در کشور وجود دارد که از این تعداد هفت منطقه 

آزاد و حدود 20منطقه ویژه اقتصادى در حال فعالیت است.
نایب رئیس کمیسیون اقتصادى مجلس شوراى اسلامی افزود: ایجاد سه منطقه ویژه اقتصادى شامل منطقه ویژه 
اقتصادى کاوه در ساوه و 2منطقه در شهرستان زرندیه در سال هاى گذشته براى استان مرکزى مصوب شده است.
کریمی ادامه داد: تاکنون منطقه ویژه کاوه به دلیل استقرار گمرک حیات اقتصادى دارد و 2منطقه ویژه شهرستان 

زرندیه نیز به صورت مصوب باقی مانده است.
وى گفت: در لایحه قبلی دولت که در دوره نهم مجلس شوراى اسلامی به مجلس ارائه شد، پیشنهاد ایجاد منطقه 

ویژه اقتصادى در اراک ارائه شده بود که به دلیل نبود پیگیرى لازم، این مهم در لایحه دولت حذف شد.
نماینده مردم اراک، کمیجان و خنداب در مجلس شوراى اسلامی گفت: درحالی که ایجاد منطقه ویژه اقتصادى در 
شهرستان اراک از سوى دولت پیشنهاد نشده، به دلیل ظرفیت هاى صنعتی و اقتصادى مرکز استان پیگیرى ایجاد 

منطقه ویژه اقتصادى در این شهرستان در کمیسیون اقتصادى مجلس در دستور کار قرار گرفته است.
کریمی افزود: امید است با پیگیرى هاى انجام شده در کمیسیون اقتصادى مجلس، نظر مساعد استاندار و مصوبه 

شوراى توسعه و برنامه ریزى منطقه ویژه اقتصادى در شهرستان اراک ایجاد شود.
براى  اقتصادى  ویژه  منطقه  ایجاد  گذشته  سال هاى  لایحه  در  گفت:  مرکزى  استان  نمایندگان  مجمع  رئیس 
شهرستان اراک در منطقه شهر صنعتی خیر آباد پیشنهاد شده بود که با توجه تکمیل ظرفیت و نبود زمین در این 
شهرک صنعتی، ایجاد این منطقه در شهرک صنعتی شماره چهار اراک به عنوان شهرک صنعتی امیرکبیر پیشنهاد 

شده است.
از اراضی این منطقه به منطقه ویژه اقتصادى و مابقی براى  کریمی ادامه داد: بر این اساس؛ یک هزار هکتار 

شهرک صنعتی شماره چهار اراک اختصاص می یابد.
وى افزود: با توجه به مزیت هاى مالیاتی و گمرکی مناطق ویژه اقتصادى ایجاد این منطقه در شهرستان اراک بستر 

مناسبی را براى توسعه فعالیت هاى اقتصادى و تجارى در استان مرکزى فراهم می کند.
نماینده مردم اراک، کمیجان و خنداب در مجلس شوراى اسلامی ادامه داد: با ایجاد منطقه ویژه اقتصادى در 
شهرستان اراک، تجار می توانند کالاهاى خود را بدون پرداخت گمرکی در این منطقه ذخیره سازى کرده و از این 

منطقه متناسب با نیاز کشور و ترخیص و استفاده شود.
کریمی گفت: در حوزه تولید نیز با توجه به اینکه مواد اولیه مورد نیاز واحدهاى تولیدى فعال در منطقه ویژه بدون 
گمرکی وارد و در هنگام فروش گمرکی کالاهاى تولیدى پرداخت می شود، این مبلغ می تواند به تامین سرمایه در 

گردش و نقدینگی در واحدهاى تولیدى مورد استفاده قرار گیرد.
استان مرکزى هفت کرسی نمایندگی در مجلس شوراى اسلامی دارد که 2کرسی آن متعلق به اراک، کمیجان 

و خنداب است.

محمدعلی وکیلی، عضو هیات رئیسه مجلس شوراى اسلامی در نشست علنی مجلس، لایحه مالیات بر درآمد و 
دارایی فعالان اقتصادى در مناطق آزاد تجارى و صنعتی را اعلام وصول کرد.

بر اساس این لایحه، مالیات بر عملکرد مناطق آزاد تجارى، بعد از انقضاى معافیت مالیاتی این مناطق، فعالان 
اقتصادى طی 5سال برابر نرخ هاى سرزمین اصلی مالیات پرداخت خواهند کرد.

براى طی  اقتصاد رسیده است،  امضاى رئیس جمهور و وزیر  به  آزاد تجارى که  بر درآمد مناطق  مالیات  لایحه 
تشریفات قانونی تقدیم رئیس مجلس شد. بر اساس این لایحه، اشخاص حقیقی و حقوقی که در مناطق آزاد به 
انواع فعالیت هاى اقتصادى اشتغال دارند، پس از انقضاى معافیت موضوع ماده 13 چگونگی اداره مناطق آزاد تابع 
قوانین مالیاتی مستقیم سرزمین اصلی می باشند. بر این مبنا پس از انقضاى معافیت یاد شده در سال اول معادل 
20درصد نرخ هاى سرزمین اصلی و درسال هاى بعد با افزایش سالیانه 20درصد به نحوى که در سال پنجم به بعد 

به نرخ مقرر سرزمین اصلی مشمول مالیات خواهند بود.

مناطق آزاد نه محل صادرات كه دريچه  قاچاق است

12منطقه ويژه اقتصادى در كشور ايجاد می شود

اعلام وصول لايحه ماليات بر درآمد و دارايی فعالان اقتصادى 
در مناطق آزاد تجارى- صنعتی

دادستان کل کشور اظهار داشت:

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس خبر داد:

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی خبر داد:
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امضای تفاهم نامه همکاری بین معاون علمی و فناوری رئیس جمهور

استاندار سیستان و بلوچستان و مدیرعامل منطقه آزاد چابهار

طرحمنطقهویژهعلموفنآوریدرمنطقهآزادچابهاراجرامیشود

خاورمیانه  خون  کیسه  تولید  کارخانه  بزرگترین 
استان  در  پیام  اقتصادی  ویژه  منطقه  در  )ماکوفارمافردآور( 
پزشکی  آموزش  و  درمان  و  بهداشت  وزیر  حضور  با  البرز 

افتتاح شد.
به گزارش مناطق آزاد، با راه اندازی این کارخانه نه تنها نیاز 
داخلی در این زمینه مرتفع می شود، بلکه امکان تامین بخشی 
از نیاز کشورهای منطقه نیز فراهم می شود . ۵۰درصد از سرمایه 
سرمایه گذاران  توسط  شرکت  این  راه اندازی  برای  نیاز  مورد 
خارجی تامین شده است و این کارخانه ظرفیت تولید روزانه 
حال  در  ولی  دارد،  را  شیفت  سه  در  خون  کیسه  ۱۸میلیون 

حاضر روزانه ۱۰میلیون کیسه خون در آن تولید می شود.
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی پیام در مراسم بهره برداری 
برنامه های  به  توجه  با  گفت:  ماکوفارمافردآور  کارخانه  از 
۲۰گانه توسعه و اجرای همزمان طرح های برنامه ریزی شده 
 ICT ،در سال ۹۵ و سال ۹۶ تمرکز پیام بر صنایع های تک

و IT  قرار گرفت.

جذب 3۵سرمایه گذار حوزه سلامت در منطقه
سعید زرندی افزود: حوزه تجهیزات پزشکی و دارویی اولویت 

چهارمین نشست سالیانه اعضای سازمان بین المللی مناطق آزاد و 
ویژه با حضور در کشور امارات، دبی برگزار شد و هیاتی متشکل 
از مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان و کارشناسان این 

مجموعه در این همایش شرکت داشتند.
این نشست شامل دو بخش کارگاه آموزشی سه روزه با عنوان 
»رهبران آینده تجارت« و کنفرانس دور روزه با عنوان »راهی به 
سوی سعادت« بود که هیات ها و نمایندگانی از کشورهای عضو 
در آن شرکت داشتند. در حال حاضر این سازمان شامل 4۰۰عضو 
از سراسر دنیا بوده و از ایران نیز منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 

به عنوان یکی از اعضای این سازمان حضور پیدا کردند .

CHABAHARچابهار

فناوری  و  علمی  معاون  بین  تفاهم نامه همکاری  امضای 
رئیس جمهور، استاندار سیستان و بلوچستان و مدیرعامل 
منطقه آزاد چابهار برای ایجاد منطقه ویژه علم و فناوری 

مکران در منطقه آزاد چابهار صورت گرفت.
امضاء  مراسم  در  ستاری  سورنا  آزاد،  مناطق  گزارش  به 
انرژی های  ویژه  منطقه  همکاری  تفاهم نامه های 
تجدیدپذیر و منطقه ویژه علم و فناوری در سواحل مکران 
طی سخنانی اظهار کرد: مشکل امروز ما فراموش کردن 
وقتی  که  حالی  در  است  خودمان  ظرفیت های  و  دانش 
توانمندی  های خود را باور کردیم و از ظرفیت های درونی 

خود غافل نشدیم، مشکلات به خوبی حل می شوند.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور در ادامه اظهار کرد: 
از روزهای نخست که بحث اقتصاد دانش بنیان در کشور 
مطرح شد، جوانان تحصیل کرده و اهل ریسک وارد این 

میدان شدند.
وی با بیان اینکه حل مشکل استان ها با پول امکان پذیر 
نیست بلکه با بهره گیری از عقل و دانش و باور خود به 
راحتی قابل حل است، لذا باید به سمت کسب و کارهای 
نوین حرکت کنند، تاکید کرد: نسل جدیدی از کارآفرینی 
در کشور در حال شکل گیری است و به زودی شاهد حضور 

شرکت های عظیم دانش بنیان در این حوزه خواهیم بود.
نمی توان  نفت  پول  با  اینکه  به  اشاره  با  ادامه  در  ستاری 
کارهای  و  به سمت کسب  باید  بلکه  چرخاند  را  مملکت 
نوین حرکت کرد گفت: بخشی مهم اقتصاد کشور نیروی 

انسانی است که متاسفانه مفغول مانده است.
اینکه  بر  تاکید  با  رئیس جمهور  فناوری  و  علمی  معاون 
نیروی  ظرفیت  از  باید  کشور  پیشرفت  و  توسعه  برای 
انسانی به خوبی استفاده کرد، خاطرنشان کرد: بهره گیری 
هزینه های  اینکه  بدون  کار  و  کسب  نوین  روش های  از 
چندانی در بر داشته باشد، بازدهی خوبی در زمینه ایجاد 

اشتغال و درآمدزایی دارد. 
ستاری همچنین در ادامه در خصوص ظرفیت های توسعه 
سیستان و بلوچستان اظهار داشت: سیستان و بلوچستان 
و  کسب  از  استفاده  زمینه  در  خوبی  بسیار  ظرفیت های 

کارهای نوین دارد، با بهبود وضعیت کسب و کارهای نوین 
بلوچستان سرمایه گذاران بخش خصوصی  و  در سیستان 
پیدا  استان  این  در  سرمایه گذاری  برای  بیشتری  تمایل 

می کنند.
کرد:  بیان  رئیس جمهور  فناوری  و  علمی  معاون 
ظرفیت های ذاتی در حوزه گردشگری و صنایع دستی در 
استفاده  نهایت  باید  که  دارد  وجود  بلوچستان  و  سیستان 
را از آن برد؛ همچنین سیستان و بلوچستان ظرفیت های 

ویژه ای در زمینه کشت گیاهان دارویی در کشور دارد.
برای حل  گفت:  رئیس جمهوری  فناوری  و  علمی  معاون 
مشکلات کم آبی در سیستان و بلوچستان کارهای بسیار 
زیادی در حال انجام است که به محض نتیجه بخش بودن 

آنها، اطلاع رسانی خواهد شد.
استان  این  جوان  نیروهای  توانمندی  به  اشاره  با  ستاری 
تصریح کرد: بچه های کویر اعتمادبه نفس بالایی دارند و 
برای  بالایی  ظرفیت  و  بوده  غنی  ذکاوت  و  هوش  منبع 
به  ظرفیت ها  و  استعدادها  این  بایستی  و  هستند  توسعه 

خوبی شکوفا شوند.
در ادامه این جلسه، عبدالرحیم کردی مدیرعامل سازمان 
استان  بالقوه  ظرفیت های  به  اشاره  با  چابهار  آزاد  منطقه 

مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی به منظور بازدید و افتتاح چند پروژه گردشگری 

به جزیره کیش سفر کرد.
پروژه  چند  روزه  یک  سفر  یک  در  بانک  مرتضی 
از  بخشی  و  بزرگ ۵ستاره  گردشگری شامل یک هتل 
دهکده ساحلی خلیج فارس در جزیره کیش را افتتاح کرد.
هیات  اعضاء  معارفه  و  تودیع  مراسم  در  چنین  هم  وی 

مدیره سازمان منطقه آزاد کیش شرکت کرد.
مشاور  بانک  مرتضی  حضور  با  که  مراسم  این  در 
ویژه  و  آزاد  مناطق  شورایعالی  دبیر  و  رئیس جمهور 
اقتصادی، محمد ابراهیم انصاری لاری مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد کیش و معاونین دبیرخانه شورایعالی مناطق 
این  مدیره  هیات  جدید  اعضاء  شد،  برگزار  کشور  آزاد 

سازمان معرفی شدند.
آزاد  مناطق  شورایعالی  عضو  وزیران  اساس،  این  بر 
تجاری- صنعتی و ویژه اقتصادی در جلسه ۱۹فروردین ماه 
سال ۱3۹7 و به استناد اصل یکصد و سی و هشتم قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران و با رعایت تصویب نامه 
شماره ۱۱3۲۰۰ ت 4۹۵۱۶ هـ مورخ۱3۹۲.۶.۵ تصویب 

کردند:
۱- آقای داوود کرمی به عنوان عضو موظف هیات مدیره 
به مدت سه  آزاد تجاری- صنعتی کیش  سازمان منطقه 

سال جایگزین آقای سیروس عیدی پور می شود.
۲- آقای احمد نفیسی به عنوان عضو غیرموظف هیات 
مدیره سازمان منطقه آزاد تجاری- صنعتی کیش به مدت 

سه سال جایگزین آقای رضا برومند می شود.
غیرموظف  عضو  عنوان  به  احمدی پور  زهرا  خانم   -3
آزاد تجاری- صنعتی کیش  هیات مدیره سازمان منطقه 
به مدت سه سال جایگزین آقای احمد صمیمی می شود .

مقام  تایید  به  تاریخ۱3۹7.۰۱.۱۹  در  تصویب نامه  این 
محترم ریاست جمهوری رسیده است.

بهره برداری از 2مجتمع مسکونی 
دهکده ساحلی خلیج فارس در جزیره کیش

مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی گفت: از فعالیت هاي توسعه اي و اشتغال آفرین 

بخش خصوصي در مناطق آزاد حمایت مي کنیم.
۲مجتمع  از  بهره برداری  مراسم  در  بانک  مرتضی 
کیش  جزیره  در  فارس  خلیج  ساحلی  دهکده  مسکونی 
انتظار  برجام،  از  خروج  با  آمریکا  رئیس جمهوری  افزود: 
داشت که بحران روحی و روانی برای کشور و به ویژه 
فعالان اقتصادی و مردم ما ایجاد کند و به خیالی واهی 
کشور  برجام،  از  خروج  از  بعد  فردای  که  می برد  گمان 

ایران دچار آشفتگی خواهد شد.
وی اظهار کرد: اما مردم ما به طور کامل این تحلیل و 
انتظار واهی ترامپ را نقش بر آب کردند و با هوشیاری، 
این  کنار  از  عادی  بیشتر،  همدلی  و  همراهی  آگاهی، 

تصمیم رئیس جمهوری آمریکا عبور کردند.
و  مردم  این  به  باید  کرد:  تاکید  رئیس جمهوری  مشاور 
ملت افتخار کرد و خدمتگزار آنها بود و اجازه ندهیم این 
اتحاد و همدلی با بحران های خارجی و برخی تندروی ها 

مخدوش شود.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور گفت: 
ملت، دولت و نظام ما آنچنان هماهنگ و متحد هستند 

که این توطئه ها را خنثی می کنند.
وی تصریح کرد: گرچه ممکن است این رفتارهای زشت 
از  برخی  آمریکا  دولتمردان  بین المللی  منطق  از  بدور  و 
با  اما  کند،  مواجه  عادی  با مشکلاتی  را  ما  فعالیت های 
راستای  در  ما  نظام  و  کشور  بیشتر،  کوشش  و  وحدت 

اهداف متعالی این مرحله را سپری خواهد کرد.
دیپلماسی کشور  نمایندگان  مذاکرات  نتایج  بانک گفت: 

گونه  آن  است؛  آن  موید  شده،  انجام  تازگی  به  که  ما 
ایجاد  برای  بین المللی  افکار  بود،  علاقه  مند  آمریکا  که 
مشکل و مسئله در مسیر نظام اسلامی همراه و کارساز 

نبوده است.
به ویژه کشورهای  از کشورها  وی اضافه کرد: بسیاری 
اصل  با  همراهی  تداوم  نیز  روسیه  و  چین  و  اروپایی 
که  می کنند  مطرح  را  آن  تعهدات  به  پایبندی  و  برجام 
این خود نشان می دهد، توطئه هایی که عربستان و رژیم 
صهیونیستی به سرکردگی آمریکا برای فروپاشی اقتصاد 

ما در سر داشتند ، نقش بر آب شد.
مشاور رئیس جمهوری تاکید کرد: خبرهای رسیده نشان 
تیم  نمایندگان  میان  روشنی  و  خوب  مذاکرات  که  دارد 
گرفته  صورت  اروپایی  طرفین  با  کشورمان  دیپلماسی 
موانع  رفع  چارچوب های  ترسیم  برای  بعدی  گام های  و 
برجام نشان می دهد که از این گردنه سخت عبور خواهیم 

کرد.
وی تاکید کرد: اجازه نخواهیم داد عنصری مثل ترامپ 
و  مناسبات سیاسی  در چارچوب  عقبه زشت خود که  با 
بین المللی جایگاهی ندارد به همراه یک عده افراد تندرو 
که از ریشه با نظام اسلامی مشکل دارند، علیه ما توطئه 

کنند.
از  دیگری  بخش  در  کشور  آزاد  مناطق  شورایعالی  دبیر 
سخنانش عنوان کرد: برنامه های خوبی در مناطق آزاد و 

به ویژه جزیره کیش انجام شده است.
بانک تصریح کرد: مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش و 
تیم همراه وی نیز آسیب شناسی کامل و فنی را از مسائل 
استخراج  جزیره  این  در  و مشکلات  پروژه ها  به  مربوط 
پیش بینی  نیز  آنها  رفع  برای  را  مناسبی  برنامه های  و 

کرده اند.
وی گفت: مدیران سازمان منطقه آزاد کیش برای پیشبرد 
فارس  همیشه  خلیج  از  منطقه  این  استراتژیک  اهداف 
نزدیک  آینده  در  که  دارند  کار  دستور  در  را  برنامه هایی 

شاهد شکوفایی بیش از پیش جزیره کیش خواهیم بود.
وی خاطرنشان کرد: برای تبدیل شدن جزیره کیش به 
بستری مناسب برای گردشگران، مردم جزیره و فعالان 

اقتصادی خوش بین هستیم .
جزیره  این  تلاشگر  مدیران  حضور  با  کرد:  تاکید  وی 
برای  کیش  در  توسعه  شرایط  که  هستیم  امیدوار 
سرمایه گذاران فراهم  شود و به  زودی این جزیره زیبا به 
عنوان یکی از مقاصد گردشگری، فنی و صنعتی همراه 
با حفظ محیط زیست و یکی از بخش های پولی و مالی 

کشور مطرح گردد.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی تصریح کرد: 
مبرم  نیاز  داخلی  به سرمایه گذاری  امروز کشور  اقتصاد 
دارد و ایجاد شرایط مناسب و امن برای سرمایه گذاران در 
مناطق آزاد از برنامه های جدی دولت تدبیر و امید است.

ملی  تولید  از  حمایت  لزوم  بر  چنین  هم  بانک  مرتضی 
در  تولیدی  کالای  صادرات  افزایش  و  ایرانی  کالای  و 

مناطق آزاد کشور تاکید کرد.
در این مراسم برج های سرو چهار و پنج مجتمع مسکونی 
بهره برداری  به  بانک  مرتضی  حضور  با  ساحلی  دهکده 

رسید.
دارای  ساحلی  دهکده  مسکونی  مجتمع  برج های 
۱۲۰واحد است که با صرف هزینه ای بالغ بر ۲۰میلیارد 

تومان تکمیل و به متاقضیان واگذار شد.
با  دیگری  مراسم  در  هم  کورش  ستاره  پنج  هتل 
مدیرعامل  و  کشور  آزاد  مناطق  شورایعالی  دبیر  حضور 
سازمان منطقه آزاد کیش که با صرف هزینه ای بالغ بر 

۲۰۰میلیارد تومان ساخته شده، به بهره برداری رسید.
این هتل در ۱۸طبقه و تعداد ۲۰۰اتاق و سوئیت ساخته 
مستقیم  صورت  به  ۱7۰نفر  برای  توانسته  و  است  شده 

مرتضی بانک مشاور رئیس جمهور در سفر به جزیره کیش اعلام کرد:

ازفعاليتهايتوسعهايواشتغالآفرينبخشخصوصيدرمناطقآزادحمايتميكنيم
شغل ایجاد کند.

با بهره برداری از این هتل، تعداد هتل های جزیره کیش 
تخت های  ظرفیت  و  رسید  مختلف  ۵۰هتل  حدود  به 

اقامتی در کیش هم از عدد ۱۲هزار تخت عبور کرد.

ضرورت توسعه اقتصاد گردشگری 
در جزیره کیش

مرتضی بانک در مراسم افتتاح هتل کوروش جزیره کیش 
افزود: فعالیت های عمرانی و خدماتی بسیار ارزشمندی را 

در کیش به عنوان زیباترین نقطه کشور شاهد هستیم.
برسند که  باور  این  به  باید  اظهار داشت: مسئولان  وی 
سرمایه و سرمایه گذار است که اشتغال و رفاه را به عنوان 

مهم ترین کارهای خیر فراهم می کند.
و  خوب  کارهای  کیش  منطقه  در  گفت:  وی 
مختلف  دوره های  در  و  است  گرفته  ارزشمندی صورت 
آباد  منطقه ای  جزیره،  این  اینکه  برای  هدف گیری هایی 
و  مردم  تولیدکنندگان،  که  آن  ذی  نفعان  فعالیت  برای 

گردشگران هستند، صورت گرفته است.
بانک افزود: امروز منطقه آزاد کیش می تواند و باید محور 
در  گردشگری  خدمات  توسعه  بر  را  خود  فعالیت  اصلی 

سطح بین المللی قرار دهد.
سطح  در  گردشگری  خدمات  توسعه  داشت:  اظهار  وی 
باشد،  کشورها  از  بسیاری  با  رقابت  قابل  که  مناسبی 
خوبی  به  کیش  در  آن  زمینه  و  بستر  که  است  چیزی 

فراهم شده است.
فعالیت های  با  رقابت  در  افزود:  رئیس جمهوری  مشاور 
دهکده های  و  مجتمع ها  باید  گذاران  سرمایه  دیگر، 

گردشگری را بیشتر مورد توجه قرار دهند.
که  هستند  این  نیازمند  امروز  ما  ذی نفعان  گفت:  وی 
و  سرویس ها  از  4روز  تا   3 می شوند  منطقه ای  وارد  اگر 
خدمات با لذت بهره ببرند و کیش باید به سمت ایجاد 
مجتمع های که بتواند 3 تا 4روز به گردشگران سرویس 

ارائه کند، حرکت کند.
وی با بیان اینکه سال گذشته ۱3میلیون گردشگر فقط 
به مناطق آزاد کشور وارد شده اند، افزود: امسال پیش بینی 
می شود این میزان حضور گردشگر داخلی در مناطق آزاد 

۱۵درصد افزایش داشته باشد.
موانع  برخی  اگرچه  افزود:  رئیس جمهوری  مشاور 
شمار  افزایش  شاهد  قطع  طور  به  اما  است  شده  ایجاد 

گردشگری داخلی خواهیم بود.
بانک گفت: اگر می خواهیم از خروج گردشگران به خارج 
از کشور جلوگیری کنیم، باید امکانات و خدمات مناسب تر 

و همه جانبه تر مورد نیاز گردشگران را فراهم کنیم.
از  آزاد  به عنوان مناطق  آماده ایم  وی اظهار داشت: ما 
سرمایه گذارانی که می توانند مجتمع های گردشگری را 
ایجاد کنند حمایت کنیم و سرمایه آن هم قابل تامین 

است.
بانک مهم ترین هدف را توسعه گردشگری ، زیرساخت های 
گردشگری و اقتصاد گردشگری برشمرد و افزود: فعالان 
اقتصادی جزیره کیش ظرفیت های زیادی دارند که باید 

برای توسعه و ارتقا این جزیره پای کار بیایند.
وی با بیان اینکه محمدابراهیم انصاری لاری، مدیرعامل 
به  کشور  مدیریتی  ذخایر  از  کیش  آزاد  منطقه  سازمان 
نمونه،  مدیر  این  وجود  با  کرد:  تصریح  می رود،  شمار 
هر روز وضعیت جزیره کیش تقویت خواهد شد، چراکه 
تدوین  جزیره  این  توسعه  برای  را  زیادی  برنامه های 
در  تحولات  این  شاهد  آتی  سال  یک  در  که  نموده اند 

کیش خواهیم بود.
هواپیمایی  شرکت  مسئولان  بر  تاکید  با  همچنین  وی 
کیش ایر، خواستار بهبود و افزایش خدمات کیفی و کمی 

این شرکت هواپیمایی شد.

افتتاحبزرگترينكارخانهتوليدكيسهخونخاورميانهدرمنطقهويژهپيام

حضورمنطقهويژهســلفچگاندرچهارميننشستساليانه
اعضایســازمانبينالمللیمناطقآزادوويژهاقتصادی

اخبار - مناطق آزاد

باحضور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی انجام شد:

بر  ما  تمرکز  آن  از  بعد  و  بوده  پیام  در  سرمایه گذاری  دوم 
صنایعی است که در واردات و صادرات شرایط خاص دارند.

در  3۵سرمایه گذاری  الی   3۰ از  بیش  گفت:  زرندی 
امکانات و  و  انجام شده  پیام  بهداشت و درمان در  خانواده 
زیر ساخت های لازم فراهم شده و هدف گذاری ۲۰ساله برای 
رفتن به سمت شهر فرودگاهی و فناوری های نوین را انجام 

داده ایم.
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی پیام گفت: همه پروژه هایی 
جهت  در  است،  افتتاح  و  برنامه ریزی  حال  در  پیام  در  که 
نوین  فناوری های  و  فرودگاهی  شهر  راه اندازی  و  تحقق 

خواهد بود.
و  دارو  و  بایوتکنولوژی   ،ICTحوزه گفت:  زرندی  سعید 
منطقه  در  سرمایه گذاری  مهم  ۲اولویت  پزشکی  تجهیزات 

ویژه اقتصادی پیام است.
ادامه داد: تاکنون 3۵سرمایه گذاری در حوزه دارو و  زرندی 
تجهیزات پزشکی در منطقه اقتصادی پیام جذب شده است 

و ما به دنبال جذب بیشتر سرمایه گذار هستیم.

اجرای طرح های اقتصادی بزرگ سلامت محور 
در منطقه پیام

لازم  زیرساخت های  و  امکانات  ایجاد  دنبال  به  گفت:  وی 
اقتصادی  طرح های  اجرای  و  سرمایه گذاران  جذب  برای 

بزرگ در منطقه پیام هستیم.
شهر  راه اندازی  از  پیام  اقتصادی  ویژه  منطقه  مدیرعامل 
ما  چشم انداز  سند  افزود:  و  داد  خبر  نوین  فناوری های 
راه اندازی شهر فناوری های نوین است تا جذب سرمایه گذار 
از سایر استان ها و حتی کشورهای دیگر با سرعت بیشتری 

انجام شود.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان که در این همایش 
حضور داشت، اظهار کرد: کارگاه آموزشی امسال با عنوان ذکر 
شده شامل جلساتی با هدف آشنایی و یکپارچه نمودن سیاست ها 
قوانین  تغییرات  جهان،  ویژه  و  آزاد  مناطق  مشی های  خط  و 
گمرکات، آشنایی با جدیدترین راهکارها و خط مشی های خدمات 
گرفت.  صورت  مناطق  مجموعه های  ساختار  به روزرسانی  و 
در  که  نشست هایی  بر  علاوه  فوق،  کنگره  طول  در  همچنین 
طول کنگره برگزار شد، ملاقات  هایی نیز با نمایندگان سازمان 
و شرکت هایی که در نمایشگاهی که در طول کنگره برگزار شده 
این ملاقات و جلسات،  بود حضور داشتند، منعقد شد که طی 
ضمن دعوت از شرکت ها و سازمان ها جهت دیدار از مجموعه 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، آمادگی این مجموعه را جهت 

برقراری همکاری با نهادهای بین المللی اعلام نمودیم .
به  با عنوان »راهی  امسال  افزود: کنگره  سیدمهدی طباطبایی 
سوی سعادت« با تاکید بر نقش مناطق آزاد و ویژه در توسعه 
پایدار و اقتصاد کشورها و تغییر نگرش ها برگزار شد؛ از این رو 
سیاستی را مبنی بر »زنجیره تغییر ارزش ها« را عنوان نمودند که 
براساس آن تمامی مناطق پذیرفتند تا با ایجاد تغییرات بنیادین 
و اساسی در زنجیره خدمات و زیرساخت ها به هدف دسترسی به 
این مهم و توسعه اقتصادی مناطقی که در آن واقع گردیده اند، 

اقدامات جدی و مستمری را صورت بخشند.

رمضان  مبارک  ماه  حلول  آستانه  در  منطقه  این  خداجوی  و  مومن  مردم 
و  پاکی ها  استقبال  به  تعالی  اقدس  ذات  به  عشق  از  سرشار  دل های  با 

زیبایی های این ماه مقدس رفته اند.
سرپرست معاونت فرهنگی، اجتماعی و گردشگری منطقه آزاد چابهار با بیان 
این مطلب گفت: سازمان منطقه آزاد چابهار نیز همانند سال های گذشته با 
ارج نهادن به ماه مبارک رمضان، همه هم  و غم خود را بکار گرفته است 
تا آئین های ویژه و سنتی ماه مبارک با شکوه هرچه ت مام تر برگزار شود. 
معنوی  و  مادی  نیازهای  تامین  به  درخور  پاسخی  داریم  تلاش  همچنین 

روزه داران عزیز بدهیم.
وی با اشاره به اینکه برخی از مردم متدین شهرستان چابهار با گرفتن روزه 
در ماه های رجب و شعبان به استقبال ماه مبارک رمضان می روند، ادامه داد: 
به خصوص  مردم  و  دارد  دیگری  و حال  چابهار شور  در  رمضان  شب های 
خردسالان با پوشیدن لباس های نو به همراه پدران و مادران خود در آئین ها 

و مراسمات مذهبی شرکت می کنند و به درگاه الهی تقرب می جویند.
ماه  در  چابهار  آزاد  منطقه  برنامه های حوزه های مختلف  به  بلوچ  دادکریم 
مبارک رمضان اشاره کرد و گفت: معاونت فرهنگی، اجتماعی و گردشگری 
به  اعظم )ص(  پیامبر  با همکاری هیات  امنای مسجد  آزاد  سازمان منطقه 
مدت 3۰شب برنامه های متنوع و شاد اعم از جزء خوانی قرآن کریم همراه 
با مسابقات قرآنی، پذیرایی و ضیافت افطاری در این مسجد برگزار می کند.

سرپرست معاونت فرهنگی، اجتماعی و گردشگری منطقه آزاد چابهار گفت:

منطقهآزادهمگامبامردمخداجویچابهاربهاستقبالضيافتالهیمیرود

برنامه های  دیگر  از  را  مجتبی )ع(  حسن  امام  میلاد  جشن  برگزاری  وی 
منطقه اعلام کرد و افزود: برگزاری مراسم عزاداری شهادت مولای متقیان 
و احیای شب های قدر با حضور مداحان اهل بیت عصمت و طهارت را از 

دیگر برنامه های این معاونت است.
معاون اجتماعی و فرهنگی سازمان منطقه آزاد چابهار از برنامه ریزی برای 
برگزاری باشکوه جشن های عید فطر خبر داد و افزود: برگزاری مسابقه و 
از قاریان برجسته قرآن  آئین تجلیل  اهدای جایزه به برندگان و برگزاری 

کریم ازجمله برنامه های جشن خواهد بود.
این  آزادسازی زندانیان غیرعمد چابهار اشاره کرد و گفت:  برنامه  به  بلوچ 
برنامه تحت عنوان »جشن با کریمان« توسط سازمان منطقه آزاد چابهار 
و با همکاری ستاد دیه استان سیستان و بلوچستان، شرکت های فعال در 

منطقه و خیرین برگزار خواهد شد.
به گفته سرپرست معاونت اجتماعی و فرهنگی سازمان، توزیع سبد کالا به 
نیازمندان تحت پوشش کمیته امداد امام )ره( و بهزیستی شهرستان چابهار 

از دیگر برنامه های منطقه آزاد است.
از برگزاری مسابقات ورزشی جام رمضان خبر داد و اضافه  وی همچنین 
کرد: در جام رمضان مسابقاتی در رشته های کریکت، والیبال و فوتسال با 
شرکت تیم های کارکنان بخش های مختلف سازمان، باشگاه های ورزشی و 

شرکت های منطقه برگزار می شود.
آزاد  برنامه های سازمان منطقه  امیدواریم  پایان گفت:  بلوچ در  دادکریم 
منطقه  این  مومن  و  خداجو  مردم  به  را  الهی  ضیافت  ماه  بتواند  چابهار 

کند. گواراتر 

معاون فرهنگی، گردشگری و اجتماعی مناطق آزاد، پس از بازدید از پروژه ها و 
ظرفیت های منطقه آزاد چابهار در نشستی با مدیرعامل، معاونان و کارشناسان 
گردشگری  و  اجتماعی  فرهنگی،  اقدامات  گزارش  استماع  ضمن  سازمان، 

منطقه، اولویت های دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد را تشریح کرد.
محمدرضا رستمی گفت: در خیلی از مواقع ما شاهد فقر ایده هستیم، اما منطقه 
آزاد چابهار به دلیل بهره مندی از یک مدیر جوان و مسلط به مباحث اقتصادی 
و اجتماعی، بسیار پیش رو است و ما از سرعت تحولات و پیشرفت امور در 

منطقه شگفت زده شده ایم.
معاون فرهنگی، گردشگری و اجتماعی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد با طرح 
این انتقاد که ضعف اطلاع رسانی سبب شده جامعه محلی و مردم در جریان 
این تحولات نباشند، ادامه داد: باید تلاش کنید این حجم از کار و فعالیت را به 

اطلاع مردم برسانید و جامعه محلی را به مشارکت دعوت کنید.
وی عملکرد معاونت فرهنگی مناطق آزاد را در سال های گذشته هزینه زا عنوان 
کرد و ادامه داد: باید تلاش کنیم با اصلاح ساختارها و عملکردها و متناسب 
اجتماعی،  اقتصاد، بخش  توسعه  آزاد در سیاست های  مناطق  راهبرد کلی  با 
فرهنگی و گردشگری را به منابع تولید ثروت برای مناطق آزاد و کل کشور 

بدل کنیم.
رستمی افزود: بررسی ها نشان می دهد به دلیل حجم و گستره فعالیت، تعدد 
حوزه ها و زیرحوزه ها، عملا یک معاون نمی تواند همه امور را راهبری کند و 
بنابراین پیشنهاد ایجاد دو معاونت جداگانه گردشگری و صنایع خلاق و معاونت 
فرهنگی و اجتماعی ارائه  شده است و امیدواریم با تصویب این ساختار جدید، 

فعالیت ها سرعت بیشتری بگیرد.
معاون دبیر شورایعالی مناطق آزاد با اشاره به رسالت برندسازی در مناطق آزاد 
براساس هویت ها و مزیت های اقتصادی هر منطقه، افزود: ساختار جدید کمک 
می کند که سرمایه گذاران با دید بازتری به مناطق بیایند و قدرت بیشتری برای 

تجزیه  و تحلیل پروژه ها پیدا می کنند.
در صنعت، سلامت،  سرمایه گذاری  بسته های  تهیه  و  تدوین  گفت:  رستمی 
از  سرمایه گذاران  به  معرفی  برای  گردشگری  و  خلاق  هنرهای  ورزش، 

اولویت های ما در سال ۹7 و در راستای برندسازی مناطق است.
وی با تجلیل دوباره از مدیرعامل، معاونان و مدیران سازمان منطقه آزاد چابهار 
برای توجه به مسائل زیست  محیطی و دغدغه های جامعه محلی ادامه داد: 
توصیه دبیرخانه این است که با توجه به  سرعت استقرار صنایع و رونق تولید 
در چابهار، هم زمان مباحث محیط  زیست و آثار اجتماعی و فرهنگی صنایع را 
مدنظر داشته باشید تا مشکلات گریبان گیر شهرهای صنعتی، دامن گیر منطقه 

آزاد چابهار نشود.
دبیرخانه  اولویت های  از  دیگر  یکی  را  دریایی  گردشگری  توسعه  رستمی 
شورایعالی مناطق آزاد عنوان کرد و افزود: در حال حاضر با یک سرمایه گذار 
برای راه اندازی دو کروز در چابهار و 3کروز در کیش مذاکراتی انجام  شده است 

و امیدواریم این پروژه به  سرعت اجرایی شود.
معاون گردشگری دبیرخانه از اجرای تور سازمان بین المللی دانشگاهیان برای 
شناساندن ظرفیت های مناطق آزاد خبر داد و گفت: این سازمان با عضویت 
۱3۵کشور، جمعیتی بالغ  بر 4۰میلیون نفر را تحت پوشش دارد و در تفاهمی 
که با این سازمان داشتیم، قرار است 7هزار نفر از دانشجویان عضو در قالب 

تورهای گردشگری مهمان مناطق 7گانه آزاد ما باشند.
رستمی در پایان، ضمن تشکر از میهمان نوازی اهالی چابهار گفت: آنچه در این 
سفر مشاهده کردیم، تلاش های پیگیر مدیریت منطقه برای توسعه بیشتر آن 

است و این تلاش ها، نوید روزهای بسیار روشن تری را برای منطقه می دهد.

سرعتتحولوپيشرفتدرمنطقهآزاد
چابهارشگفتانگيزاست

معاون فرهنگی، گردشگری و اجتماعی دبیرخانه 
شورایعالی مناطق آزاد اظهار کرد:

سیستان و بلوچستان علی الخصوص چابهار اظهار داشت: 
که  است  مختلفی  ظرفیت های  دارای  چابهار  آزاد  منطقه 
زمینه سازی کرده  را  فناوری  و  ویژه علم  منطقه  پیدایش 

است.
بین  مذاکرات صورت گرفته  این خصوص گفت:  در  وی 
دانشگاه بین المللی چابهار، دانشگاه نیزوا در عمان، پارک 
ایجاد مرکز  برای  فناوری عمان  نواوری مسقط، صندوق 

مشترک توسعه فناوری نیز انجام شده است.
کردی در ادامه به موضوعات و مفاد تفاهم نامه اشاره کرد 
احداث  محوریت  با  ماده  پنج  در  تفاهم نامه  این  گفت:  و 
چابهار  شهرستان  در  مکران  فناوری  و  علم  ویژه  منطقه 
فناوری ها،  تجاری سازی  و  توسعه  بستر  ایجاد  هدف  با 
کسب  احداث  سرمایه گذاری  فرآیند  تسریع  و  تسهیل 
شرکت های  از  حمایت  دانش بنیان،  و  نوین  کارهای  و 
ارائه  و  بومی  فناوری های  تولید  منظور  به  بنیان  دانش 
حمایت های ویژه مالیاتی و گمرکی از طرح های اجرا شده 

در این منطقه می باشد.
در  طرفین  ماموریت های  و  ماهیت  خصوص  در  وی 
که  شده اند  متعهد  طرفین  داشت:  اظهار  تفاهم نامه  این 
همکاری های لازم را در خصوص ماموریت این تفاهم نامه 

که توسعه علم و فناوری در منطقه و تحقق هرچه بیشتر 
اقتصاد دانش بنیان به عنوان یکی از اهداف کلان کشور 

می باشد، با تعامل با یکدیگر پیش ببرند.
کردی در خصوص تعهدات هر یک از طرفین این تفاهم نامه 
بیان داشت: معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور متعهد 
شرکت های  توسعه  و  ایجاد  از  جامعی  حمایت  که  شد 
سیستان  استان  توانمندی های  تقویت  جهت  دانش بنیان 
برای  پیگیری  بلوچستان و کشور در کنار هماهنگی و  و 
باشد،  داشته  خارجی  و  داخلی  سرمایه گذاران  حضور 
پیگیری  فناوری  و  معاونت علمی  مقرر شد که  همچنین 
اعتبارات،  تخصیص  جهت  در  را  لازم  رایزنی های  و 
منابع مالی و تسهیلات مورد نیاز و نیز اخذ معافیت های 
مورد نیاز و رفع موانع ایجاد کسب و کار درکنار حمایت 
را  چابهار  در  دانش بنیان  شرکت های  و  واحدها  ایجاد  از 
بلوچستان  و  سیستان  استانداری  همچنین  باشند،  داشته 
متعهد شد امور مربوط به تشکیل ستاد منطقه ویژه علم و 
فناوری را با ریاست استاندار محترم و انجام هماهنگی های 
پیش  استانی  و  ملی  سطح  در  را  تفاهم نامه  این  ستادی 
ببرد و نیز مشارکت مالی و تخصیص اعتبار لازم را جهت 
ایجاد زیرساخت های منطقه ویژه علم و فناوری و ایجاد 
زمینه مشارکت و هم افزایی ارگان ها و سازمان های استانی 
جهت تسهیل و تسریع مجوزهای مرتبط و حمایت و ارائه 
مشوق های سرمایه گذاری به جهت ترغیب سرمایه گذاران 
در این حوزه را پیگیری نماید؛ سازمان منطقه آزاد چابهار 
هم در حوزه واگذاری زمین و سایر زیرساخت های موردنیاز 
در  موجود  سرمایه گذاری های  از  بخشی  هدایت   کنار  در 
و  تحقیق  بر  مبتنی  فعالیت های  سمت  به  آزاد  منطقه 
معافیت های  برای  زمینه  فراهم سازی  نیز  و  پژوهش 
محصولات  صادرات  و  واردات  برای  تعرفه ای  و  گمرکی 

دانش بنیان را به سهم خود داشته باشد.
کردی در پایان افزود، راهبری این تفاهم نامه توسط ستاد 
منطقه ویژه علم و فناوری صورت می پذیرد که با مدیریت 
استاندار سیستان و بلوچستان و حضور نمایندگان اعضای 

تفاهمنامه انجام خواهد شد.
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Ramadan 
tips for foreign travelers

For many foreigners, traveling to Iran 
or other Muslim-majority countries are 
not complete without wandering around 
downtown streets and labyrinthine ba-
zaars with savoring local street food.
More specifically, during the holy 
month of Ramadan, traveling or sway-
ing around may come with some re-
straints and inconveniences due to the 
fact that Muslims fast during daylight 
hours.
The ninth month of the Islamic lunar 
calendar, Ramadan, commenced on 
May 17 in Iran this year.
Ramadan is amazingly a significant and 
sacred time for Muslims and brings a 
lot of joy to them.
On the bright side, it gives a chance to 
international visitors to perceive a dif-
ferent side of life in Muslim-majority 
countries. For such inbound passengers 
it would be beneficial to gain some ba-
sic knowledge about this special tradi-
tion.
Let›s delve into some insights about 
traveling during Ramadan:

Try to be considerate
During Ramadan, one might find streets 
and bazaars slightly quieter and of 
course with no refreshments normally 
available on the streets.
Avoid eating in front of Muslims during 
the month, just eat somewhere quiet, or 
at least in obvious tourist areas.
Eating, drinking and smoking in public 
are strictly prohibited as they are con-
sidered acts of temptation; especial-
ly for locals, where failing to observe 
Ramadan may attract penalties.
However, there are exceptions for the 
ill, pregnant or physically weak people 
and even long-distance travelers!

Where to grab meals
Finding public restaurants open is of-
ten difficult because Ramadan affects 
businesses during daylight hours when 
locals fast. It also includes public res-
taurants and fast food chains, howev-
er, there are some exceptions including 
country-road stops and hotel restau-
rants.
Moreover, one can buy fruits, snacks, 
drinks or whatsoever throughout the 
day from grocery stores and shops.

Iftar, a time for fellowship
After a long day’s observance of fast-
ing from dawn, Muslim families gather 
at sunset to break their fast over a meal 
known as Iftar.
The meal generally starts with the eat-
ing of dates according to the tradition of 
Prophet Mohammad (PBUH). In Iran, 
sometimes the fast is broken with a cup 
of tea or plain lukewarm water. The If-
tar is more than just food at the end of a 
ritualistic day.
It is also a time for fellowship with fam-
ilies, friends and the Muslim communi-
ty in general. Perhaps this is one of the 
reasons as to why the Iftar has grown 
into banquet festivals and large com-
munal gatherings at mosques, banquet 
halls and in large open spaces. Some-
times dinner is skipped or the Iftar and 
dinner are combined into one full meal.
Most common Iftar items in Iran in-
clude tea, Naan (bread), cheese along 
with Sabzi Khordan (fresh greens and 
herbs), dates, fruits and Halva.
During Ramadan, confectionary shops 
are crowded with customers who love 
to the devour the popular Persian sweet 
of this month, Zoolbia and Bamiyeh, a 
pastry made of deep fried dough soaked 
in sugar syrup or honey and cinnamon, 
and sometimes sprinkled with sesame 
and spices. Thick soups like Aash and 
Halim are also popular dishes of the 
month.

Eating from sunset to sunrise
During Ramadan, you can eat your 
heart out from sunset to sunrise. Pretty 
much every restaurant, food stand and 
even households have food ready after 
dark.
Ramadan comes to an end by Eid al-
Fitr, a joyful holiday when Muslims 
celebrate 29 or 30 days of dawn-to-sun-
set fasting.
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No drop in Iran’s oil exports if EU 
supports nuclear deal: Zanganeh

Iranian Oil Minister Bijan Namdar 
Zanganeh said that the U.S. presi-
dent’s withdrawal from Iran’s nu-
clear deal will not affect Iran’s oil 
exports if the EU supports the deal.
“Every new decision in OPEC needs 
unanimity... I believe that the help 
of the European Union helps us... 
the level of our oil exports will not 
change,” Zanganeh told reporters 
after a meeting with EU Energy 
Commissioner Miguel Arias Can-
ete in Tehran on Saturday, Reuters 
reported.
Following Trump’s decision on May 
8, the U.S. Treasury said Washing-
ton would reimpose a wide array of 
Iran-related sanctions after the ex-
piry of 90- and 180-day wind-down 
periods, including sanctions aimed 
at Iran’s oil sector and transactions 
with its central bank.
The EU wants to salvage the 2015 

Iran’s Bank of Industry and Mine and 
the Russian government-owned de-
velopment bank Vnesheconombank 
(VEB) signed a €1.2-billion-agree-
ment on financing electrification of 
Garmsar–Incheboron railway project 
in Iran, IRIB reported on Thursday.
The contract was penned in the pres-
ence of the two banks’ senior officials 
to accelerate funding procedure of the 
named project by Bank of Industry 
and Mine, the report added.
The Iranian bank has previously sup-
plied $1.5 billion of finance for electri-
fication of Tehran-Mashhad railway and 
$1.8 billion for electrification of Teh-
ran-Qom-Isfahan high speed railway.
Garmsar–Incheboron railway, with 
a length of 495 kilometers, links 
Garmsar in the north-central prov-
ince of Semnan to Incheboron in the 
northeastern province of Golestan. It 
extends to Turkmenistan and Kazakh-
stan and links the Central Asia to the 
Persian Gulf and beyond.
This route’s severe gradient and being 
single track have made it a bottleneck 
for north to south corridor of Iran rail-
ways.

Kazakhstan seems a proper des-
tination for exports of Iranian 
goods as well as engineering and 
technical services, Iranian indus-
try, mining and trade minister 
announced on the sidelines of As-
tana Economic Forum (2018) in 
Kazakhstan.
“Transit capacities besides coop-
eration on road, railway, and avi-
ation currently exist between Iran 
and Kazakhstan and the two sides 
seek expansion of industry, mining, 
and commercial relations as well,” 
Shata news quoted Minister Mo-
hammad Shariatmadari as saying 
on Saturday.
Referring to the conducted negotia-
tions between him and the Kazakh 
prime minister, the Iranian minister 
added that “we discussed devel-
opment of mutual ties and more 
support for visa issuance and the 

nuclear deal, which offers the Islam-
ic Republic relief from economic 
sanctions in exchange for curbs on 
its nuclear program. Europe sees the 
agreement as an important element 

of international security.
Ahead of his visit to Tehran, the EU 
energy commissioner said: “The ob-
jective of my visit is to continue to 
strengthen energy relations with Iran, 

most importantly now against this 
new challenging background of Pres-
ident Trump›s announcement. The 
lifting of nuclear related sanctions is 
an essential part of the nuclear deal. 
The European Union has repeatedly 
stressed that the lifting of nuclear 
related sanctions has not only a pos-
itive impact on trade and econom-
ic relations with Iran, but also and 
mainly crucial benefits for the Irani-
an people. Since the Iran nuclear deal 
has been signed in January 2016, it is 
delivering. In 2017, Iran’s trade with 
the EU stood at close to €20 billion, 
registering a 60% increase compared 
with the previous year. The European 
Union is fully committed to ensuring 
that this continues to be delivered on. 
The EU is also determined to act in 
accordance with its security interests 
and to protect its economic invest-
ments.”

‘Kazakh market apt for Iranian goods, services’

Britain supports its companies’ activities in Iran: envoy

prime minister has made the relat-
ed required orders to Kazakhstan’s 
embassy in Tehran in this regard.”
The three-day Astana Economic 
Forum (AEF): Global Challenges 
Summit (2018) was held from Mar 

companies which are interested in 
activity in Iran, Shana reported.
Rob Macaire made the remarks dur-
ing a ceremony for signing a Head 

17 to 19. Some 500 leading busi-
ness people from 24 different coun-
tries gathered together in Kazakh 
capital to provide an updated dia-
logue platform for the discussion of 
the most trending global issues.

of Agreement (HOA) between Na-
tional Iranian South Oil Company 
(NISOC) and London-based Pergas 
consortium in Tehran on Wednes-
day for developing Iran’s Keranj 
oilfield.
“We are strongly committed to the 
JCPOA and the British government 
is seeking solutions to secure all 
sides’ interests in the nuclear deal,” 
the official said.
Iranian Oil Minister Bijan Namdar 
Zanganeh, NISOC Managing Direc-
tor Bijan Alipour, Robert Macaire, 
and Pergas Managing Director Col-
in Rowley were among the attend-
ees of the signing ceremony.
Based on the signed agreement, 
the consortium will aim to produce 
655 million barrels of oil from the 
Keranj field in Khuzestan province, 
southwest Iran, over the next 10 
years. The project is estimated to 
cost $1.3 billion to be completed.
During the event, Zanganeh said 
Tehran is going to take necessary 
measures to maintain its oil produc-
tion and exports at current levels.
Keranj oilfield is estimated to have 
11 billion barrels of in-situ oil in 
Asmari and Pabadeh reservoirs. 
The field is currently producing 
over 120,000 barrels per day of oil.

Iranian, Russian 
banks sign €1.2b 

agreement on 
railway electrification 

project

British ambassador to Tehran said 
[despite Washington withdrawal 
from Iran’s nuclear deal] the gov-
ernment of Britain supports British 



اخبار - قشم

از ماه مبارک رمضان و بهار قرآن، رئیس هیات مدیره  در نخستین روز 
این  مدیران  و  معاونین  همراه  به  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل  و 
با آرمان دلاورمردان تاریخ هشت  سازمان با حضور بر مزار مطهر شهدا 

سال دفاع مقدس، تجدید پیمان کردند.
خود،  متبوع  سازمان  مسئولان  از  جمعی  همراهی  با  مومنی  حمیدرضا 
پرخیر و  ماه  این  پنج شنبه  اولین  را که  ماه مبارک رمضان  نخستین روز 
در صحن  شهدا  مطهر  گلزار  عطرافشانی  و  غبارروبی  با  بود،  نیز  برکت 

امامزاده سیدمظفر )ع( ، آغاز کردند.
اماکن  و  امامزاده ها  مساجد،  از  برخی  غبارروبی  آئین  مناسبت  همین  به 
از  جمعی  و  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  مشارکت  با  قشم  شهر  مذهبی 

قشموندان به انجام رسید.
شو،  و  شست  آئین  خدا،  مهمانی  ماه  بزرگداشت  منظور  به  همچنین 
مساجد،  بیرونی  و  داخلی  محیط  آراسته سازی  و  فضاسازی  آذین بندی، 
اهدای قرآن و نصب ادعیه رمضان در امامزاده سیدمظفر)ع(، مسجد امام 

رضا)ع( و مسجد النبی)ص( قشم صورت گرفت.
آئین غبارروبی مساجد با حضور معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگری، 
مدیر فرهنگی آموزشی و هنری و مدیران زیرمجموعه معاونت فرهنگی 
امامزاده  امنای  هیات  اعضا  مشارکت  با  قشم  آزاد  منطقه  سازمان 
سیدمظفر )ع(، هیات امنای مسجد و امام جماعت و مدیر کانون فرهنگی 
مسجد  جماعت  امام  و  امنا  هیات  و  رضا)ع(  امام  مسجد  محبان  هنری 

النبی )ص( اهل سنت قشم برگزار شد.
نیز  خواهران  نمازخانه  و  مکتب خانه  از  برنامه ها  این  ادامه  در  همچنین 

بازدید به عمل آمد.
مساجد مهم ترین محور فرهنگی، اقتصادی، سیاسی و دانشگاهی هستند 
که استفاده از ظرفیت عظیم این مکان ها به ویژه در ماه مبارک رمضان 
می تواند فرصت ارزشمندی برای تقویت پایگاه های مهم دینی و زمینه ساز 
جلب مشارکت بیشتر جوانان برای حضور در مساجد و مراسم مذهبی باشد.

تجدید پیمان مسئولان منطقه آزاد قشم 
با آرمان های شهدا 

هفته نامه 
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منطقه  سازمان  ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  مدیر 
آزاد قشم از امضای تفاهم نامه همکاری این سازمان 
کیفیت خدمات حوزه  بهبود  با هدف  بنیاد شریف  و 

فناوری اطلاعات در جزیره قشم خبر داد.
هدف  با  تفاهم نامه  این  گفت:  عباسی  محمدرضا 
همکاری های دوجانبه آموزشی، پژوهشی، مشاوره ای، 
حوزه  در  مشترک  پروژه های  اجرای  و  فنی  و  مالی 

فناوری اطلاعات و ارتباطات منعقد شده است.
ادامه داد: تدوین طرح های جامع حوزه فناوری  وی 
اقتصادی  پلت فرم  طراحی  و  ارتباطات  و  اطلاعات 
حوزه های  همه  در  مشاوره ای  خدمات  ارائه  منطقه، 
راستای  در  ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  با  مرتبط 
تشکیل  همکاری جهت  و  الکترونیک  دولت  توسعه 
این  اهداف  از  بخشی  فناوری  موسسات  و  مراکز 

تفاهم نامه است.
به گفته عباسی، جذب سرمایه گذار داخلی و خارجی 
و  ریسک پذیری  پایدار،  مالی  منابع  تامین  برای 
پروژه ها  اجرای  برای  تفاهم نامه  این  بودن  بلندمدت 
و تاسیس مراکز فناوری، برگزاری سمینار، همایش، 
 ، ICT حوزه نمایشگاه  و  تخصصی  کارگاه های 
به  الکترونیک  گردشگری  تسهیل  و  بسترسازی 
و  اجرای طرح ها  و  توسعه گردشگری کشور  منظور 
پروژه های مشترک، بخش دیگری از برنامه های این 

تفاهم نامه می باشد.
منطقه  سازمان  ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  مدیر 
آزاد قشم ادامه داد: از دیگر فعالیت های مطرح شده در 
این تفاهم نامه می توان به تجاری سازی محصولات 
حاصل از اجرای طرح ها و پروژه های مشترک، توسعه 
نوآوری های الکترونیکی و همکاری جهت راه اندازی 

کسب و کارهای اینترنتی، اشاره کرد.

این تفاهم نامه در محل دفتر مرکزی تهران سازمان 
تبصره  یک  و  ماده  هشت  در  و  قشم  آزاد  منطقه 
و  مدیره  هیات  رئیس  مومنی  حمیدرضا  امضای  به 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم، علی یدقار عضو 
هیات مدیره این سازمان و پیروز غفرانی مدیرعامل 

تاریخ  از  که  رسید  امضا  به  شریف  بنیاد  موسسه 
به مدت دو سال معتبر  تا 1399.2.20   1397.2.20

می باشد.
بنیاد شریف یک شرکت غیرانتفاعی حامی دانشگاه 
صنعتی شریف ایران است. این شرکت در سال 13۸۵ 

و  تجارت  قانون  قالب  در  دانشگاه  حامی  عنوان  به 
با هدف توسعه کیفی و کمی دانشگاه، ارتقاء سطح 
ساماندهی  و همچنین  فناوری  پژوهش،  علم،  تولید 
شده  تاسیس  مردمی  حمایت های  گسترده  طیف 

است.

امضای تفاهم نامه همکاری سازمان منطقه آزاد قشم با بنیاد شریف
مدیر فناوری اطلاعات و ارتباطات منطقه آزاد قشم خبر داد:

ماهانی صالحی نژاد بانویی
 با هنری خاص از روستای کووه ای

میترا مشرقی مقدم، مشاور مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در امور بانوان 
و خانواده در طرح بازدید از زنان فرهیخته این جزیره، از ماهانی صالحی نژاد 

کووه ای بانوی هنرمند جزیره قشم عیادت و دیدار به عمل آورد.
برگ ها،  جمع آوری  با  کرد:  بیان  بازدید  این  در  کووه ای  صالحی نژاد 
استخوان ها و شیشه های بی مصرف و استفاده از هنرهای گوناگونی مانند 
نقاشی، طراحی ماندلا و ساخت لوازم تزئینی سعی دارم بر اهمیت حفظ 
محیط زیست تاکید کرده و با استفاده از این لوازم دور ریختنی خلاقیت را 

به زندگی مردم دعوت کنم.
به گفته وی سازمان منطقه آزاد قشم کمک شایانی در توانمندسازی بانوان 
روستایی و پیشرفت جامعه محلی داشته و این امر بر استقلال و توانمندی 

کودکان که آینده سازان این منطقه هستند، تاثیر مستقیم دارد.
صالحی نژاد با استقبال از برگزاری جلسات و همایش های مشاوره ای در روستاها 
توسط دفتر امور بانوان و خانواده سازمان منطقه آزاد قشم گفت: کودکان و 
نوجوانان نیاز به آگاهی و آشنایی با مسائل روز دارند تا ظرفیت ها و توانایی های 
خود را شناخته و در مسیری صحیح برای ساخت آینده ای پرافتخار به کار گیرند. 
آذرماه  در  داد:  توضیح  بیماری خود  به  اشاره  با  دیدار  این  ادامه  در  وی 
سال 9۵  دچار فلج موقت عضلات حنجره شدم، به طوری که قدرت تکلم 
را از دست داده و به تدریج دچار ضعف عضلانی در تمام نقاط بدن شدم.

صالحی نژاد افزود: روند درمان به دلیل هزینه های بالا به کندی پیش می رفت تا 
در مهرماه 96 به همت عبدالجواد کمالی مشاور مدیرعامل در امور توسعه و عمران 
روستایی، طی عیادتی که توسط حمیدرضا مومنی، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
قشم به همراه میترا مشرقی مقدم، مشاور مدیرعامل در امور بانوان و خانواده این 

سازمان صورت گرفت، روند درمان با مشارکت منطقه آزاد قشم شروع شد.
این بانوی هنرمند افزود: کلیه هزینه های درمان و اسکان در تهران با 
حمایت حمیدرضا مومنی تقبل شد و بعد از 12ماه زندگی در سکوت، در 

آذرماه 96 توانستم صدای خود را مجددا هدیه بگیرم.
سازمان  خانواده  و  بانوان  امور  در  مدیرعامل  مشاور  دیدار  این  پایان  در 
منطقه آزاد قشم از پشتکار این بانوی هنرمند قدردانی کرده و از این فعال 
جامعه روستایی خواست تا با معرفی دانش آموزان توانمند برای شرکت در 

طرح بورسیه منطقه آزاد قشم با این سازمان همکاری کند. 
میترا مشرقی  مقدم همچنین با ابلاغ پیام حمیدرضا مومنی مبنی بر حمایت 
همه جانبه سازمان منطقه آزاد قشم از فعالیت های فرهنگی، آموزشی و 
اجتماعی در جزیره، از همه بانوان تلاشگر خواست تا ظرفیت های خود را 
جدی گرفته و در همه عرصه های اجتماعی حضور فعالانه داشته باشند. 

بنا به این گزارش، به دستور مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم برنامه 
دیدار هفتگی با بزرگان و بانوان فرهیخته این جزیره توسط مشاور امور 
بانوان و خانواده سازمان منطقه آزاد با هدف تعالی و ارتقای کیفیت زندگی 

و اطلاع رسانی در مورد خدمات و زحمات آنها در حال انجام است.

دومین دیدار با بانوان فرهیخته جزیره انجام شد:

در نخستین روز از ماه مبارک رمضان صورت گرفت:

ایرانی  تنها  عنوان  به  قشم  جهانی  ژئوپارک  مدیر 
جهانی  شبکه  رسمی  ارزیابان  تیم  عضویت  به 

ژئوپارک های یونسکو درآمد.
انتصاب نماینده ای از ایران به عضویت تیم ارزیابان 
تاریخ  در  بار  اولین  برای  جهانی  شبکه  این  رسمی 
14ساله ژئوپارک های یونسکو صورت گرفته است و 
این تیم شامل افرادی متخصص و باتجربه از سراسر 

دنیا در زمینه ژئوپارک های جهانی می شود. 
قشم  جهانی  ژئوپارک  مدیر  امری کاظمی  علیرضا 
جهانی  شبکه  رسمی  ارزیابان  تیم  وظایف  بیان  با 
ژئوپارک های یونسکو گفت: بررسی دوره ای و تائید 
ارزیابی  و  در جهان  ثبت شده  ژئوپارک های  قابلیت 
شبکه  به  پیوستن  درخواست  که  مناطقی  ممیزی  و 
از  دارند  را  یونسکو  جهانی  ژئوپارک های  جهانی 

مسئولیت های این تیم می باشد.
یک  ژئوپارک  گفت:  قشم  جهانی  ژئوپارک  مدیر 
بر  علاوه  که  است  جغرافیایی  مشخص  محدوده 
پدیده های زمین شناسی از آثار تاریخی، بوم شناسی و 

میراث فرهنگی و طبیعی دیگر برخوردار است.
نخستین  عنوان  به  قشم  جایگاه  بر  تاکید  با  وی 
جهانی  ژئوپارک  کرد:  اضافه  خاورمیانه،  ژئوپارک 
قشم در کنار140ژئوپارک در 3۸کشور به ثبت جهانی 

یونسکو رسیده است. 
امری کاظمی قلمرو ژئوپارک قشم را 2060کیلومتر 
مرز  ۵00متر  و  هنگام  و  قشم  جزیره های  از  مربع 

حاشیه دریایی این جزایر و خلیج دیرستان برشمرد.
وی ادامه داد: عمده ژئوپارک ها در شرقی ترین بخش 

یک افتخار بین المللی دیگر برای قشم:

عضویت مدیر ژئوپارک جهانی قشم در تیم ارزیابان یونسکو

در  هم  طرفی  از  و  آسیا  شرقی  جنوب  زمین،  کره 
به  قشم  ژئوپارک  و  شدند  واقع  اروپا  از  بخش هایی 
دلیل موقعیتی که در خلیج فارس دارد، می  تواند نقش 
یک پل یا راهبر را در این زمینه برای توسعه و ترویج 
مفهوم ژئوپارک ایفا کند و سازمان منطقه آزاد قشم 

با حرکت بزرگی که در سهیم ساختن جامعه محلی 
در توسعه و گسترش مفاهیم پایداری و گرامیداشت 
انجام داده  از طریق ژئوپارک قشم  زمین و طبیعت 
است، نقش و ماموریت جدیدی را برای مناطق آزاد 

کشور تصویر کرد.
بین المللی  برنامه  با  هم راستا  گفت:  امری کاظمی 
علوم زمین و ژئوپارک های یونسکو، سعی در ترویج 
و توسعه مفهوم ژئوپارک به عنوان یک الگوی موفق 
مدیریتی در زمینه بهره برداری و حفاظت هم زمان از 
نسل های  به  آنها  انتقال  و  پیرامون  طبیعی  مواهب 

آینده خواهیم داشت.
کاظمی  علیرضا امری  حکم  در  است  ذکر  به  لازم 
که توسط سازمان جهانی یونسکو صادر شده، آمده 
زمینه   در  طولانی  تجربیات  دلیل  به  شما  است: 
و  معرفی  به  و کمک  یونسکو  جهانی  ژئوپارک های 
رونق این مقوله در ایران و به واسطه پتانسیل علمی 
و شخصی به عنوان ارزیاب رسمی یونسکو انتخاب 

می شوید.
لازم به ذکر است، امری کاظمی، عضویت در کمیته 
یونسکو  جهانی  ژئوپارک های  اجرایی  و  راهبردی 
جهانی  کنفرانس  علمی  کمیته  در  عضویت  و 

ژئوپارک های یونسکو را نیز در کارنامه خود دارد.

مدیر مرکز بین المللی رشد قشم خبر داد:

مدیر پروژه جایکا در منطقه آزاد قشم اظهار داشت:

تدوین چشم انداز اقتصادی قشم براساس طرح های جایکا

تولد اولین شرکت دانش بنیان درمرکز رشد قشم

فرهنگ؛ سرمایه اصلی و میراث 
عضو هیات مدیره سازمان منطقه آزاد قشم از تبیین جغرافیای ناملموس جامعه بومی

اقتصادی جزیره با استفاده از طرح های مبتنی بر دانش مجموعه 
جایکا خبر داد.

ماهه  سه  عملکرد  گزارش  ارائه  نشست  سومین  در  یدقار  علی 
پروژه های آژانس همکاری های بین المللی ژاپن )جایکا( در جزیره 
قشم، گفت: برنامه ریزی علمی و آگاهانه از شرایط اقتصادی روز 
جامعه و جهان، کلید توسعه پایدار به حساب می آید و چشم انداز 
اقتصادی جزیره نیز براساس طرح های جایکا در حال تدوین است.
وی ادامه داد: براساس بررسی پتانسیل های جغرافیایی جزیره و 
نیازسنجی جوامع محلی، جنوب غربی جزیره توانمندی راه اندازی 
صنایع نفت و گاز و شمال غربی ظرفیت بهره برداری از صنایع 

شیلاتی را دارد.
یدقار بیان کرد: شمال جزیره منطقه مناسبی برای فعالیت های 
توسعه  برای  بی نظیری  و  بکر  مکان  جزیره  جنوب  و  صنعتی 

گردشگری است.
عضو هیات مدیره سازمان منطقه آزاد قشم از شرق جزیره به 
زمینه  در  فعالیت  به  علاقه مندان  برای  مناسب  محلی  عنوان 

تجارت و بازرگانی نام برد.

مدیر مرکز بین المللی رشد قشم از تبدیل واحد فناور »مِسن انرژی 
قشم« مستقر در این مرکز به یک شرکت دانش بنیان خبر داد.

فناور،  واحد  این  که  مطلب  این  بیان  با  فلاحی  سیده مهدیه 
افزود:  شده،  مستقر  قشم  رشد  بین المللی  مرکز  در  سال 1394 
شرکت مِسن انرژی قشم با حمایت مرکز بین المللی رشد قشم 
سوی  از  تائیدیه  دریافت  و  آموزشی  دوره های  گذراندن  ضمن 
سال 97،  ابتدای  در  ریاست جمهوری  فناوری  و  علمی  معاونت 

موفق به اخذ رتبه دانش بنیان در این منطقه شد.
با تاکید بر 110مزیت تسهیلاتی یک شرکت دانش بنیان،  وی 
گفت: واحدهای فناور با تبدیل شدن به شرکت دانش بنیان، موفق 
فناوری  و  علمی  معاونت  تسهیلاتی  مزیت های  از  استفاده  به 

ریاست جمهوری در ایده های فنی می شوند.
فلاحی در ادامه ضمن تقدیر از تلاش پرسنل مرکز بین المللی 
به  کمک  هدف  با  ویژه  دوره های  گذراندن  برای  قشم  رشد 
به  دانش بنیان  رتبه  ارائه  افزود:  این منطقه،  در  فناور  واحدهای 
واحد فناور مِسن انرژی قشم نخستین نتیجه این اقدام مهم است.
به گفته وی، تمام واحدهای فناور مستقر در این مرکز با ورود به 
فرایند تبدیل به یک شرکت دانش بنیان، در مرحله ارزیابی قرار 
گرفته اند و پیش بینی می شود به زودی شرکت های دانش بنیان 

بیشتری در این مرکز به ثبت برسد.

مدیر پروژه جایکا در منطقه آزاد قشم از بکارگیری سرمایه های اقتصادی، اجتماعی 
و طبیعی منطقه توسط روستایان قشم با مشارکت انجمن فعالیت روستایی، دفتر 

جایکا و سازمان های مردم نهاد خبر داد.
سعید بنی عامریان در سومین نشست گزارش های سه ماهه پروژه های شاهد آژانس 
همکاری های بین المللی ژاپن )جایکا( بیان کرد: در این طرح، 11روستا برای اجرای 
10پروژه به صورت پایلوت انتخاب شد که شش پروژه با همکاری مستقیم انجمن 
فعالین روستایی، دو پروژه با همراهی سازمان های مردم نهاد و دو پروژه با مدیریت 

دفتر جایکا به انجام رسید.
پایداری پروژه های جایکا در قشم  از برگزاری این نشست را سنجش  وی هدف 
عنوان کرد و افزود: گسترش مشارکت بین مردم جزیره با تشکیل اتاق فکر و تبادل 
نهایت  در  و  آموزش ها  این  استحکام  و  هم افزایی  موجب  تجربیات،  و  اطلاعات 

درآمدزایی می شود.
بنی عامریان اظهار داشت: حمایت جایکا از این پروژه ها در دو بخش سخت افزاری 
شامل اعتبار فیزیکی و تامین بودجه و در بخش نرم افزاری شامل حمایت های فنی 

و مشاوره ای ارائه شده است.
وی از ویژگی های متفاوت فرهنگی قشم به عنوان یکی از ظرفیت های توسعه یاد 
کرد و افزود: فرهنگ، سرمایه اصلی و میراث ناملموس جامعه بومی است و باید به 

بهترین نحو از این ظرفیت استفاده شود.
در این نشست، مدیران اجرایی پروژه های موزه فضای باز لنج سازی و دریانوردی 
روستای گوران، تورهای تجربی فرهنگ سنتی روستای لافت، طبیعت گردی در 
شهر  قشمینه  فروشگاه  مسن،  روستای  سوغات  توسعه  حرا،  دریایی  جنگل های 
قشم، احیای باغ های سنتی روستای هفت رنگو، باغ نمایشی گیاهان دارویی سنتی 
جلبک  کشت  آموزش  سلخ،  روستای  پاکستانی  کهور  مدیریت  گورزین،  روستای 
و  دستاوردها  ارائه  به  تولا  زباله شهرک  دفن  جایگاه  از  فنی  پشتیبانی  و  دریایی 

چشم انداز آتی پروژه های خود پرداختند.

یدقار ارتقای دانش فردی تمام اعضای جامعه را جزء مهم  ترین 
و  دانست  قشم  مردم محور  توسعه  در  جایکا  طرح  راهبردهای 
افزود: جامعه یکپارچه و مشتاق به پیشرفت که دانش فردی تمام 
اعضای آن ارتقا یافته باشد، با سرعت بیشتری در مسیر توسعه 

حرکت خواهد کرد.
وی آموزش بانوان به عنوان نیمی از جمعیت تاثیرگذار در جامعه 
را یکی دیگر از ارکان مهم برنامه های جایکا برشمرد و ادامه داد: 
بانوان در نهادینه سازی و انتقال داده ها به خانواده و نسل های بعد، 
نقش مستقیم و مهمی دارند و می توان از این نقش در جهت 

شکوفایی جامعه استفاده کرد.
شایان ذکر است، سازمان همکاری های بین المللی ژاپن )جایکا( 
به درخواست سازمان منطقه آزاد قشم از 4سال گذشته پروژه ای با 
عنوان تهیه طرح جامع قشم را در این جزیره به اجرا گذاشته است.

این پروژه با رویکرد خاص به مسائل گردشگری و محیط زیستی 
به  را  برنامه هایی  و  پیشنهادها  راهکارها،  جامع،  طرح  قالب  در 
سازمان منطقه آزاد قشم ارائه می کند. این طرح که به نام اکوآیلند 
پایدار مردم محور جزیره قشم را به عنوان  معروف است، توسعه 

هدف اصلی خود انتخاب کرده است.

مدیر مرکز بین المللی رشد قشم با اشاره به نقش مراکز رشد در 
راستای تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی با تاکید بر اقتصاد 
دانش بنیان، حمایت از شرکت های دانش بنیان و واحدهای فناور 
به صورت  تجهیزات لازم  و  امکانات  کردن  فراهم  با هدف  را 

تخصصی، بخشی از وظایف این مراکز دانست.
در حال حاضر 3۸واحد فناور در مرکز بین المللی رشد قشم در 
حوزه هایی چون برق و الکترونیک، مکانیک، فناوری اطلاعات و 
ارتباطات، شیمی، سلامت، مواد و متالوژی در حال فعالیت هستند.

لازم به ذکر است، این مرکز به عنوان تنها مرکز رشد بین المللی 
در ایران، فعالیت خود را سال ۸4 در منطقه آزاد قشم آغاز نموده و با 
مجموعه کاملی از سرویس های پشتیبانی در حال ارائه خدمات برای 

فعالیت تجاری شرکت های دانش بنیان و واحدهای فناور می باشد.
واحدهای فناور به واحدهایی گفته می شود که با ایده های فناورانه 
خود تولید ثروت می کنند و شرکت های دانش بنیان هم موسسات 
خصوصی یا تعاونی هستند که برای افزایش علم و ثروت، توسعه 
در  اقتصادی  و  علمی  اهداف  تحقق  و  دانش  پایه  بر  اقتصادی 
راستای گسترش اختراع و نوآوری و درنهایت تجاری سازی نتایج 
تحقیق و توسعه )شامل طراحی و تولید کالا و خدمات( در حوزه 
تولید  در  ویژه  )به  فراوان  افزوده  ارزش  با  و  برتر  فناوری های 

نرم افزارهای مربوط ( تشکیل می شوند.

عضو هیات مدیره سازمان منطقه آزاد قشم اعلام کرد:


